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Darłowo, dnia 29 grudnia 2016 roku 
 
BR.0002.12.2016 
 

Protokół Nr XXIX/2016 
z XXIX Sesji VII kadencji Rady Gminy Darłowo 

z dnia 29 grudnia 2016 roku 
pod przewodnictwem 

Pana Grzegorza Hejno – Przewodniczącego Rady Gminy Darłowo 
 

Sesja odbyła się w sali w Bobolinie, ul. Nadmorska 4, 76-156 Dąbki. 
Przewodniczący rozpoczął obrady sesji o godzinie 1000, a zakończył o godzinie 1253. 

/Lista obecności Radnych na posiedzeniu XXIX sesji VII kadencji Rady Gminy Darłowo w dniu 29 grudnia 
2016 roku stanowi załącznik Nr 1 do niniejszego protokołu/ 

Na ustawowy stan 15 Radnych w chwili rozpoczęcia w sesji uczestniczyło 15 Radnych, co 
stanowi kworum pozwalające na podejmowanie prawomocnych uchwał. 

 
W sesji udział wzięli również Sołtysi Sołectw Gminy Darłowo. 
/Lista obecności Sołtysów Sołectw Gminy Darłowo stanowi załącznik Nr 2 do niniejszego protokołu/ 
 
Ponadto w sesji udział wzięli: 
Pan Radosław Głażewski – Wójt Gminy Darłowo;  
Pani Violetta Kolanek – Skarbnik Gminy Darłowo;  
Pani Anna Szynkowska-Borkowska – Sekretarz Gminy Darłowo; 
Pan Mariusz Niegoda – Radca Prawny; 
Pan Jan Krawczuk – Wicestarosta Sławieński;  
Pan Szymon Krawczuk – Wiceprzewodniczący Rady Powiatu w Sławnie; 
Pan podkom. Andrzej Kamoda – Komendant Komisariatu Policji w Darłowie; 
Pani Marzena Fedyniak – Kierownik Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Darłowie;  
Pan Włodzimierz Błaszczak – Prezes Gminnego Zakładu Użyteczności Publicznej Sp. z o. o. 
w Krupach;   
Pan Jarosław Rzepa – Wicemarszałek Województwa Zachodniopomorskiego; 
Pan Tadeusz Mordak –  pracownik Urzędu Marszałkowskiego Województwa 
Zachodniopomorskiego  
Pani Izabela Sielska – Kierownik Referatu Gospodarki Komunalnej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa; 
Pan Rafał Kunysz – Kierownik Referatu Inwestycji, Infrastruktury Technicznej i Gospodarki Przestrzennej; 
Pan Tomasz Gondek z Gminnego Zakładu Użyteczności Publicznej Sp. z o. o. w Krupach; 
Pan Edward Wiemann – Wiceprezes Stowarzyszenia Przyjaciół Uzdrowiska Dąbki; 
/Lista obecności zaproszonych gości stanowi załącznik Nr 3 do niniejszego protokołu/ 

 
Pan Grzegorz Hejno Przewodniczący Rady Gminy Darłowo przystąpił do powołania 

sekretarza obrad dzisiejszej sesji. 
Na Sekretarza obrad powołano Radnego Pana Michała Górskiego. 

W głosowaniu wzięło udział 15 Radnych, głosując: 
14 głosów za, 
0 głosów przeciw, 
1 głos wstrzymujący. 
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Na protokolantkę Pan Przewodniczący powołał Panią Iwonę Kowalską. 
Ad.1.3.  
Ustalenie  porządku obrad. 
 
Pan Przewodniczący przypomniał, że proponowany porządek obrad radni otrzymali wraz                
z zawiadomieniami na dzisiejszą sesję.  
/Proponowany porządek obrad Radni otrzymali wraz z zawiadomieniami na XXIX Sesję Rady Gminy Darłowo. 
Porządek obrad wraz z zawiadomieniem stanowi załącznik Nr 4 do niniejszego protokołu/ 
 
Ponadto Pan Przewodniczący poinformował, że przed planowaną sesją na podstawie art. 20 
ust. 5 ustawy z dnia 8 marca 1990 roku o samorządzie gminnym otrzymał od Wójta Gminy 
Darłowo wniosek o wprowadzenie do porządku obrad następujących projektów uchwał: 
 
1. w sprawie określenia wysokości opłat za korzystanie z wychowania przedszkolnego                  

w oddziałach przedszkolnych funkcjonujących w szkołach podstawowych 
prowadzonych przez Gminę Darłowo; Druk Nr 11/2016XXIX 

2. w sprawie stanowiska w sprawie budowy drogi ekspresowej S6; Druk Nr 12/2016XXIX 
3. w sprawie zmian w budżecie Gminy Darłowo na 2016 rok; Druk Nr 13/2016XXIX 
4. w sprawie wykazu wydatków budżetu Gminy Darłowo, które nie wygasają z 

upływem roku budżetowego 2016; Druk Nr 14/2016XXIX 
5. w sprawie wyrażenia zgody na nabycie nieruchomości; Druk Nr 15/2016XXIX 
 
/wniosek Wójta o wprowadzenie uchwał do porządku obrad stanowi załącznik Nr 5 do niniejszego protokołu/ 
 
Innych wniosków do porządku obrad nie było.  
 
Na podstawie wyników głosowania Pan Przewodniczący stwierdził, że za wprowadzeniem 
projektu uchwały w sprawie określenia wysokości opłat za korzystanie z wychowania 
przedszkolnego w oddziałach przedszkolnych funkcjonujących w szkołach 
podstawowych prowadzonych przez Gminę Darłowo; Druk Nr 11/2016XXIX było  
15 głosów za, 
0 głosów przeciw i 
0 głosów wstrzymujących  
zatem został wprowadzony do porządku obrad sesji.    
 
Na podstawie wyników głosowania Pan Przewodniczący stwierdził, że za wprowadzeniem 
projektu uchwały w sprawie stanowiska w sprawie budowy drogi ekspresowej S6;                    
Druk Nr 12/2016XXIX było  
15 głosów za, 
0 głosów przeciw i 
0 głosów wstrzymujących  
zatem został wprowadzony do porządku obrad sesji.    
 
Na podstawie wyników głosowania Pan Przewodniczący stwierdził, że za wprowadzeniem 
projektu uchwały w sprawie zmian w budżecie Gminy Darłowo na 2016 rok;                          
Druk Nr 13/2016XXIX było  
15 głosów za, 
0 głosów przeciw i 
0 głosów wstrzymujących  
zatem został wprowadzony do porządku obrad sesji.    
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Na podstawie wyników głosowania Pan Przewodniczący stwierdził, że za wprowadzeniem 
projektu uchwały w sprawie wykazu wydatków budżetu Gminy Darłowo, które nie 
wygasają z upływem roku budżetowego 2016; Druk Nr 14/2016XXIX było  
15 głosów za, 
0 głosów przeciw i 
0 głosów wstrzymujących  
zatem został wprowadzony do porządku obrad sesji.   
  
 
Na podstawie wyników głosowania Pan Przewodniczący stwierdził, że za wprowadzeniem 
projektu uchwały w sprawie wyrażenia zgody na nabycie nieruchomości;                                       
Druk Nr 15/2016XXIX było  
15 głosów za, 
0 głosów przeciw i 
0 głosów wstrzymujących  
zatem został wprowadzony do porządku obrad sesji.    
 
 
Porządek Obrad po przyjętych zmianach przedstawia się następująco:  
 
1. Sprawy organizacyjne:  
1.1. Otwarcie sesji. 
1.2. Stwierdzenie quorum. 
1.3. Ustalenie  porządku obrad. 
1.4. Przyjęcie protokołów: 

1) z dnia 8 listopada 2016 roku z XXVI sesji VII kadencji Rady Gminy Darłowo. 
2) z dnia 16 listopada 2016 roku z XXVII sesji VII kadencji Rady Gminy Darłowo. 
3) z dnia 7 grudnia 2016 roku z XXVIII sesji VII kadencji Rady Gminy Darłowo.  

2. Informacja Wójta Gminy Darłowo o działalności w okresie między sesjami wraz z podaniem aktualnej 
sytuacji finansowej Gminy Darłowo. 
3. Informacja Wójta Gminy Darłowo o realizacji uchwał Rady Gminy Darłowo między sesjami. 
4. Interpelacje Radnych.                                                                                                                                                        
5. Odpowiedzi na interpelacje i wnioski zgłoszone na XXVII sesji Rady Gminy Darłowo oraz w okresie 
między sesjami.                                    
6. Informacja Przewodniczącego Rady Gminy Darłowo o działalności w okresie między sesjami.    
7. TRYBUNA OBYWATELSKA. 
8. Czas dla samorządu.  
9. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Darłowo na rok 2017.                             
Druk Nr 1/2016XXIX 
10. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie uchwalenia zmiany wieloletniej prognozy finansowej Gminy 
Darłowo na lata 2017-2022. Druk Nr 2/2016XXIX 
11. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie uchwalenia ramowego planu pracy Rady Gminy Darłowo 
na 2017 rok. Druk Nr 3/2016XXIX 
12. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zatwierdzenia ramowego planu pracy i kontroli Komisji 
Rewizyjnej Rady Gminy Darłowo na 2017 rok. Druk Nr 4/2016XXIX 
13.  Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zatwierdzenia ramowych planów pracy komisji Rady 
Gminy Darłowo na 2017 rok. Druk Nr 5/2016XXIX 
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14. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Profilaktyki i 
Rozwiązywania Problemów Uzależnień dla Gminy Darłowo na 2017 rok. Druk Nr 6/2016XXIX 
15. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie wyrażenia zgody na nabycie nieruchomości (dotyczy działki nr 

3/59  w obrębie Drozdowo). Druk Nr 7/2016XXIX 
16. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie uchwalenia Lokalnego programu wspierania edukacji 
uzdolnionych dzieci i młodzieży w Gminie Darłowo. Druk Nr 8/2016XXIX 
17. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przystąpienia Gminy Darłowo do spółki wodnej pod 
nazwą: „Spółka Wodna Gminy Darłowo”. Druk Nr 9/2016XXIX 
18. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie wyrażenia zgody na nabycie w drodze darowizny przez 
Gminę Darłowo nieruchomości stanowiącej własność Powiatu Sławieńskiego (dotyczy działki nr 393 w obrębie 
Krupy, oraz działki nr 193 w obrębie Sińczyca). Druk Nr 10/2016XXIX 
19. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie określenia wysokości opłat za korzystanie z wychowania 
przedszkolnego w oddziałach przedszkolnych funkcjonujących w szkołach podstawowych prowadzonych 
przez Gminę Darłowo. Druk Nr 11/2016XXIX 
20. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie stanowiska w sprawie budowy drogi ekspresowej S6.           
Druk Nr 12/2016XXIX 
21. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w budżecie Gminy Darłowo na 2016 rok.                      
Druk Nr 13/2016XXIX 
22. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie wykazu wydatków budżetu Gminy Darłowo, które nie 
wygasają z upływem roku budżetowego 2016. Druk Nr 14/2016XXIX 
23. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie wyrażenia zgody na nabycie nieruchomości.                               
Druk Nr 15/2016XXIX 
24. Wolne wnioski i zapytania. 
25. Zakończenie sesji. 
 
Za przyjęciem proponowanego porządku obrad dzisiejszej sesji wraz ze zgłoszonymi 
zmianami było: 
15 głosów za, 
0 głosów przeciw i 
0 głosów wstrzymujących.  
 
Na podstawie wyników głosowania Pan Przewodniczący stwierdził, że porządek sesji został 
przyjęty wraz ze zgłoszonymi zmianami. 
 
Na tym punkt zakończono.  
 
 
 
Ad. 1.4. 
Przyjęcie protokołów: 
1) z dnia 8 listopada 2016 roku z XXVI sesji VII kadencji Rady Gminy Darłowo. 
2) z dnia 16 listopada 2016 roku z XXVII sesji VII kadencji Rady Gminy Darłowo. 
3) z dnia 7 grudnia 2016 roku z XXVIII sesji VII kadencji Rady Gminy Darłowo.  
 
Pan Grzegorz Hejno Przewodniczący Rady Gminy Darłowo poinformował, że protokoły były 
wyłożone do wglądu w Biurze Rady. Nikt nie zgłosił uwag do tych protokołów, wobec czego 
podpisał protokoły bez uwag. 
 
Na tym punkt zakończono.  
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Ad. 2.  
Informacja Wójta Gminy Darłowo o działalności w okresie między sesjami wraz                       
z podaniem aktualnej sytuacji finansowej Gminy Darłowo. 

Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo przedstawił sprawozdanie oraz 
aktualną sytuację finansową Gminy Darłowo.  
 

Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo powitał wszystkich bardzo serdecznie 
w tych niecodziennych progach, ponieważ sesja odbywa się w Bobolinie w sali wiejskiej. Pan 
wójt powiedział, że cieszy się, że dzisiaj w taki przednoworoczny dzień będą mogli sobie 
wspólnie omówić pewne sprawy, ale także będą mogli życzyć życzenia na Nowy Rok. W 
dniu dzisiejszym zostanie także przedstawiony w formie prezentacji budżet Gminy Darłowo 
na 2017 rok. Pan wójt powiedział, że także na zakończenie sesji zostanie przez niego 
przeprowadzona taka prezentacja pokazująca co przez ten 2016 rok się działo na terenie 
naszej rozległej Gminy Darłowo.  

 
W okresie między sesjami pan wójt odbył wiele spotkań oraz przyjął bardzo dużo 

interesantów zarówno w kwestiach podatkowych, jak i urzędowych. Pan wójt powiedział, że 
spotkał się przede wszystkim z nauczycielami oraz Związkami Zawodowymi: Związkiem 
„Solidarność” oraz Związkiem Nauczycielstwa Polskiego. Pan Wójt powiedział, że reforma 
oświaty w jakiś sposób budzi pewne niepokoje wśród nauczycieli i wśród szkół. Pan wójt 
powiedział, że myśli, że na tę chwilę w naszej gminie nie będzie to miało aż tak dużego 
wpływu bo nie mamy osobnego gimnazjum, aczkolwiek mogą być jakieś problemy 
administracyjne przy przekształceniach, ponieważ te szkoły wiadomo będą musiały statuty 
pozmieniać oraz inną dokumentację. Pan wójt wyraził nadzieję, że ta reforma nie odbije się 
negatywnie na gminie, ale pewne niepokoje są.   

 
Pan wójt powiedział, że spotkał się w Koszalinie także z panią Minister Zalewską. 

Było to spotkanie na zasadzie konsultacji społecznych. Pan wójt powiedział, że Rząd 
zapewnia w jakiś sposób, że powinno to przebiec bez tutaj uszczerbku dla samorządu a te 
finansowanie szkół powinno być na dotychczasowym poziomie. Pan wójt powiedział, że w 
naszych szkołach po reformie będzie około 60 uczniów mniej i to się rzeczywiście na 
środkach dotacji może odbić, aczkolwiek tu koszty utrzymania szkół pozostaną jednak 
niezmienne. Pan wójt powiedział, że ma nadzieję, że oświata nas nie będzie drożej 
kosztowała.  

 
Pan wójt powiedział, że w listopadzie odbył się jubileusz roku Domu Senior Wigor                                   

w Wiekowie oraz jubileusz 10-lecia Domu Samopomocy w Sławnie.  Pan wójt powiedział, że 
właśnie to jest taki Dom Samopomocy, o który się staraliśmy u pana Wojewody. Tu właśnie                
w pomieszczeniach wyżej (nad salą w Bobolinie), gdzie osoby dorosłe niepełnosprawne 
dorosłe mogłyby taką dzienną opiekę znaleźć. Pan wójt powiedział, że złożyliśmy taki 
wniosek. Nasz wniosek czeka w kolejce, aczkolwiek w 2016 roku żal, że taki Dom 
Samopomocy nie został utworzony. Ale bardzo byśmy chcieli i widzimy taką potrzebę. Pan 
wójt powiedział, że taki Dom Samopomocy mieściłby się właśnie tu w Bobolinie w 
pomieszczeniach wyżej.  

 
W listopadzie pan wójt był również w Urzędzie Marszałkowskim w sprawie 

podpisania aneksu o zwiększenie dofinansowania na drogę Sulimice – Barzowice. Pan wójt 
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powiedział, że otrzymaliśmy dodatkowe środki, także praktycznie w 50 % ta droga została 
dofinansowana przez Urząd Marszałkowski.  

 
Poza tym pan wójt uczestniczył w Radzie Społecznej Szpitala Powiatowego w 

Sławnie. Pan wójt powiedział, że myśli, że wszyscy na bieżąco widzą i wiedzą jaka ta 
sytuacja jest tego szpitala i prasa w jakiś sposób rzetelnie odnosi się do tych materiałów. Pan 
wójt powiedział, że jest bardzo dużo wątpliwości na temat działalności tego szpitala. Pan wójt 
powiedział, że nikt nie widzi, żeby tego szpitala nie było, że zniknie, aczkolwiek sytuacja jest 
tak ciężka, że tu naprawdę potrzebne są bardzo ostre działania dyrekcji a także organu 
nadzoru, którym jest powiat, żeby ten szpital istniał.  

 
Pan wójt również był na spotkaniu w Nadleśnictwie w Sławnie. Również był 

wielokrotnie na spotkaniach w Starostwie Powiatowym w Sławnie. Był także w Warszawie 
na rozprawie sądowej, na którą był wezwany w formie świadka. Odbyło się także spotkanie                         
z panią Minister Zalewską.   
/sprawozdanie stanowi załącznik nr 6 do niniejszego protokołu/ 
 
Kondycja finansowa Gminy Darłowo: 
Na dzień dzisiejszy stan środków na rachunku podstawowym jest 3 103 398,89 zł.  
W tym subwencja oświatowa na styczeń 2017, która przychodzi w grudniu to 464 944,00 zł.  
Wydatki do poniesienia w najbliższych dniach jest to 1 681 000,28 zł. W tym są to rachunki 
za usługi i zakupy 370 422,80 zł, i wydatki niewygasające, o których będzie mowa w dalszej 
części sesji, bo są to środki, które będą zostawione na koncie w ramach poniesienia                                   
z tegorocznego budżetu na inwestycje, które zostały zaplanowane na ten rok, a z ważnych 
przyczyn nie zostały wykonane i są w trakcie i po prostu będą zapłacone w ramach 
tegorocznego budżetu. Także nie będzie to kosztem przyszłorocznego budżetu. Jest to kwota   
1 310 577,48 zł.  
/aktualna sytuacja finansowa Gminy Darłowo stanowi załącznik nr 7 do niniejszego protokołu/  
Na tym punkt zakończono.  
 
 
 
 
Ad. 3.  
Informacja Wójta Gminy Darłowo o realizacji uchwał Rady Gminy Darłowo między 
sesjami. 
Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo przedstawił realizację uchwał Rady Gminy                     
w okresie między sesjami. Na ostatnich sesjach zostało podjętych łącznie 16 uchwał, które to 
zostały przesłane do organów nadzoru, czyli do Wojewody Zachodniopomorskiego oraz do 
Regionalnej Izby Obrachunkowej. Nie wpłynęły do nas żadne zastrzeżenia. Uchwały zostały 
przekazane pracownikom Urzędu oraz podległych jednostek w celu ich realizacji.  
/sprawozdania z realizacji uchwał stanowią załączniki nr 8 i nr 9 do niniejszego protokołu/ 
Na tym punkt zakończono.  
 
 
 
 
Ad.4. 
Interpelacje Radnych.  
Pan Grzegorz Hejno zapytał czy Radni chcą zgłosić interpelacje. 
Nikt nie zgłosił interpelacji.  
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Na tym punkt zakończono.  
 
 
Ad. 5.  
Odpowiedzi na interpelacje i wnioski zgłoszone na XXVII Sesji Rady Gminy Darłowo 
oraz w okresie między sesjami.  
Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo udzielił odpowiedzi na interpelacje Radnych             
i wnioski Sołtysów.   
/Sprawozdanie z  odpowiedzi na interpelacje i wnioski stanowi załącznik nr 10 do niniejszego protokołu/ 
Na tym punkt zakończono.  
 
 
 
Ad. 6.  
Informacja Przewodniczącego Rady Gminy Darłowo o działalności w okresie między 
sesjami.  
Pan Grzegorz Hejno Przewodniczący Rady Gminy Darłowo przedstawił sprawozdanie                      
z  działalności w okresie między sesjami.  
/sprawozdanie stanowi załącznik nr 11 do niniejszego protokołu/ 
Na tym punkt zakończono.  
 
 
 
Ad.7.  
TRYBUNA OBYWATELSKA. 
W tym punkcie nikt nie zabrał głosu. 
Na tym punkt zakończono.  
 
 
 
Ad. 8.  
Czas dla samorządu.  
W tym punkcie nikt nie zabrał głosu. 
Na tym punkt zakończono.  

 
 
 
 
Ad.9.  
Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Darłowo na rok 
2017. Druk Nr 1/2016XXIX 
/projekt uchwały w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Darłowo na rok 2017 stanowi załącznik nr 12 do 
niniejszego protokołu/ 
 

Pan Grzegorz Hejno Przewodniczący Rady Gminy Darłowo poinformował, że zgodnie                        
z art. 239 ustawy o finansach publicznych uchwałę budżetową organ stanowiący jednostki 
samorządu terytorialnego podejmuje przed rozpoczęciem roku budżetowego, a w szczególnie 
uzasadnionych przypadkach – nie później niż do 31 stycznia roku budżetowego.  

Ponadto zgodnie z artykułem 238 ustawy o finansach publicznych merytoryczne 
przygotowanie projektu uchwały budżetowej należy do wyłącznej kompetencji organu 
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wykonawczego. Organ wykonawczy sporządza projekt i przedkłada go do 15 listopada roku 
poprzedzającego rok budżetowy:  
- organowi stanowiącemu jednostki samorządu terytorialnego, 
- regionalnej izbie obrachunkowej w celu zaopiniowania.  

W związku z powyższym pan Przewodniczący poinformował, że projekt budżetu na 
2017 rok Rada Gminy Darłowo VII kadencji otrzymała w ustawowym terminie w dniu                
15 listopada 2016 roku.  

 
Ponadto pan Przewodniczący poinformował, że projekt budżetu był szczegółowo 

analizowany i omawiany na posiedzeniach wszystkich komisji resortowych Rady Gminy 
Darłowo w terminie 16 grudnia 2016 roku.  
 

Pan Wójt powiedział, że powiedział, że projekt budżetu był szczegółowo 
przedstawiany                           i omawiany na komisjach Rady Gminy Darłowo, gdzie radni 
mogli zapoznać się z uchwałą budżetową, zadawać określone pytania czy wątpliwości a on z 
panią skarbnik starali się na nie odpowiadać. Pan wójt powiedział, że projekt budżetu będzie 
miał małą autopoprawkę, która wynika z opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej.  

 
Autopoprawka dotyczy zwiększenia wydatków bieżących o kwotę 3 800,00 zł na 

składkę dla Izb Rolniczych, ponieważ wcześniej zbyt małą kwotę przeznaczyliśmy. Tę kwotę 
zabieramy z wydatków bieżących na świetlice wiejskie.  

Pan wójt powiedział, że także wykreśla się pkt 4 w paragrafie 12 w treści projektu 
uchwały dotyczący udzielania zaliczek dla pracowników. Pan wójt powiedział, że Regionalna 
Izba Obrachunkowa pomimo, że wcześniej takie zapisy były, stwierdziła, że nie są one 
zasadne w uchwale budżetowej.  

 
Pan wójt powiedział, że także dokonuje się autopoprawki w przedsięwzięciach 

wieloletnich w wieloletniej prognozie finansowej, gdzie w 2018 roku, gdzie jest końcówka 
budowy sali gimnastycznej w Kopnicy, także zabezpieczamy kwotę na nadzór inwestorski, 
który nie był ujęty 36 900,00 zł, oraz wprowadzamy zadanie Budowa Świetlicy w Zielnowie 
(środki w budżecie są zabezpieczone na 2017 rok).  
/autopoprawka stanowi załącznik nr 13 do niniejszego protokołu/ 
 
Pan wójt przedstawił w formie prezentacji wizualnej projekt uchwały w sprawie uchwalenia 
budżetu Gminy Darłowo na rok 2017.  
 
/Prezentacja budżetu Gminy Darłowo na rok 2017 stanowi załącznik nr 14 do niniejszego protokołu/ 
 

Pan wójt powiedział, że budżet nie jest jeszcze zatwierdzony. Różnie może jeszcze 
być, ale ma nadzieję i wielką prośbę do radnych, żeby go zatwierdzić. Pan wójt powiedział, że 
radni mają już na tyle doświadczenia, że zdają sobie sprawę, że budżet co roku jest zmienny i 
tu prosi też o taki pogląd na tą sytuację. Pan wójt powiedział, że na pewno w 2017 roku 
budżet będzie zmienny. Wielokrotnie będziemy się spotykać nawet na sesjach 
nadzwyczajnych. Pan wójt przy tym prosił także sołtysów o wyrozumiałość, bo bardzo dużo 
środków unijnych będzie realizowanych w 2017 roku i w związku z tym trzeba będzie 
wnioski popierać zmianami                       w budżecie Gminy, które na dzień dzisiejszy nie są 
budżetem centralnym i dlatego te częste spotkania mają na celu tylko skorzystanie z tych 
dodatkowych źródeł finansowania gminy                      i takie źródła się pojawiają. Tu od razu 
pan wójt poprosił, aby spojrzeć na stronę Środkowopomorskiej Grupy Działania, której jest 
jesteśmy członkiem już uruchomiła pierwszy nabór na środki unijne dla przedsiębiorców. 
Nabór jest od końca grudnia do prawdopodobnie 20 stycznia 2017 roku. Pan wójt powiedział, 
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że warto zobaczyć na stronę. Pan wójt powiedział, że na naszej stronie także zamieścimy o 
tym taką informację, żeby jak najwięcej skorzystało przedsiębiorców. Pan wójt powiedział, że 
oczywiście ta prezentacja będzie umieszczona na stronie internetowej naszej gminy dlatego tu 
jest taka wzmianka do mieszkańców, gdzie można znaleźć informacje o zmianach w naszym 
budżecie w Biuletynie Informacji Publicznej, że jest to informacja jawna i będą tam się 
zawierały wszelkie zmiany, które są w formie uchwał ale                     i także zarządzeń. 
Zarządzeniami wójt może zmieniać budżet w zakresie działów treść budżetu.  

Pan wójt jak już wspomniał wcześniej, przybliżył informację o projekcie budżetu 
Gminy Darłowo na rok 2017. Pan wójt powiedział, że tak jak już wszyscy wiedzą, była 
pisemna prośba o składanie wniosków do budżetu zarówno przez sołtysów, radnych, 
pracowników komórek ale także przez każdego mieszkańca lub inwestora, który chce coś 
realizować na terenie naszej gminy i potrzeba infrastruktury o ujęcie w budżecie w nowym 
roku w projekcie inwestycji. Pan wójt powiedział, że tych inwestycji było bardzo dużo, bo po 
zliczeniu przez panią skarbnik tych wszystkich wniosków to ponad 60 000 000,00 zł 
potrzebowalibyśmy na samo zaspokojenie tych inwestycji. No niestety taka rola nasza, że 
musimy powybierać, posortować. Także jest bardzo dużo inwestycji rozpoczętych, które 
musimy realizować. Projekt budżetu pan wójt przygotował wraz z panią skarbnik w terminie 
do 15 listopada. Projekt został przekazany Regionalnej Izbie Obrachunkowej w Szczecinie w 
celu zaopiniowania, a także Radzie Gminy Darłowo celem zaopiniowania. Opinie są 
pozytywne dla projektu budżetu Gminy Darłowo na 2017 rok i do końca roku ten budżet 
powinien być uchwalony przez radę.  

W szczególnych bardzo uzasadnionych wypadkach budżet można uchwalić do końca 
stycznia i w styczniu pracuje się na projekcie budżetu. Taki był zamysł dwa lata temu, ale 
jednak się tak nie stało, bo zmieściliśmy się w grudniu.  

Pan wójt powiedział, że podstawową zasadą w budżecie jest zasada równowagi, gdzie 
oznacza to, że wszelkie wpływy do budżetu, a więc suma dochodów i przychodów nie mogą 
być niższe niż planowane wydatki i rozchody. Krótko mówiąc gmina nie może wydać więcej 
niż ma zaplanowane wpływy. A te wpływy składają się z dochodów i przychodów. Wszystkie 
wpływy jest to 51 461 571,00 zł, gdzie dochody stanowią 48 855 347,00 zł a przychody 
2 606 224,00 zł. Dochody plus przychody muszą równoważyć się z wydatkami i rozchodami. 
Przychody są kredyty lub nadwyżka z lat poprzednich. Rozchody to spłata kredytów.                    
W tym roku dochody równają się wydatkom i nie ma deficytu. Na rozchody bierzemy kredyt 
na spłatę zadłużenia. Pan wójt powiedział, że budżet może się zmieniać. Na koniec marca 
zobaczymy czy mamy nadwyżkę budżetową, a jeżeli tak, to być może wtedy rozchody 
pokryjemy z nadwyżki budżetowej.  

Pan wójt przedstawił (w formie wykresu kolumnowego) jak zmieniał się budżet gminy 
na przestrzeni ostatnich lat. Jest to materia bardzo zmienna. Na wykresie widać było budżet 
Gminy Darłowo od 2010 roku. Największy budżet był w 2015 roku i to ma odzwierciedlenie 
no na Janosikowym, które płacimy. Pan wójt powiedział, że wszyscy mówią, że to przez 
wiatraki. Pan wójt powiedział, że między innymi też przez dochody własne, która miały tu 
wpływy, ale także miały wpływ przepisy prawne, które funkcjonowały w obecnym czasie, ale 
także kontrole regionalnej izby obrachunkowej, która zaleciła samorządom opodatkowanie 
samych siebie. Czyli gmina płaciła podatek za własne nieruchomości podatek od siebie po 
stronie dochodów i wydatków. Pan wójt powiedział, że zwiększał nam się dochód gminy aż                  
o pięć milionów na skutek własnych dochodów, które gmina sobie sama płaciła. Na wykresie 
pierwszy słupek koloru niebieskiego wskazywał dochód gminy, drugi słupek koloru 
pomarańczowego wskazywał wydatki bieżące, trzeci słupek koloru szarego wskazywał 
inwestycje, a czwarty słupek koloru żółtego – nadwyżkę (powyżej zera na osi) lub stratę 
(poniżej zera na osi). Pan wójt te same wartości budżetu Gminy Darłowo na przestrzeni 
ostatnich lat przedstawił także w formie cyfrowej w postaci tabelarycznej. Pan wójt 
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powiedział, że rzeczywiście rok 2016 był rokiem bardzo dużych inwestycji, ale także rokiem, 
w którym się troszeczkę zadłużyliśmy. Między innymi tą inwestycją dużą była inwestycja 
kanalizacyjna do Wicia za ponad pięć milionów złotych. W tym roku takiej dużej inwestycji 
nie mamy dlatego poziom inwestycji kreuje się na poziomie od siedmiu milionów złotych i 
też jest to bardzo wysoko.  

Pan wójt przybliży z czego składają się dochody gminy, czyli z czego gmina bierze 
pieniążki. Przede wszystkim są to dochody własne, czyli takie środki finansowe, które gmina 
wypracowuje sobie na podstawie ustaw i własnych uchwał. Czyli są to podatki i opłaty 
lokalne, dochody z najmu i dzierżawy, udziały w podatku dochodowego od osób prawnych, 
podatek od spadków i darowizn, karta podatkowa i podatek od czynności cywilnoprawnych. 
Na budżet składa się także subwencja ogólna, czyli środki z budżetu państwa należne 
gminom, które to gminy otrzymują z Ministerstwa Finansów z mocy prawa i gminy nie muszą 
się o nie ubiegać. Te środki są przeznaczone na finansowane określonych celów. Różnica 
między subwencją                       a dotacją jest taka, że z subwencji gmina nie musi się 
rozliczać a z dotacji musi. Gmina też dostaje dotacje celowe z budżetu państwa i są to dotacje 
na określony cel rządowy i musimy się z tego rozliczyć, a po niewykorzystaniu części dotacji 
musimy oddać te dotacje do końca stycznia roku następnego.  

Pan wójt w formie tabelarycznej przedstawił dochody własne Gminy Darłowo na 2017 
rok. Dochody własne gminy Darłowo na 2017 rok są na poziomie 64,64 %.  

 
Dochody własne w tym: 31 578 403,00 64,64 % 
Podatek od nieruchomości  17 140 000,00 38,08 % 
Podatek rolny oraz leśny 1 805 000,00 3,69 % 
Podatek od środków transportowych  130 000,00 0,27 % 
Udział we wpływach w podatku dochodowym 4 083 474,00 8,36 % 
Podatek od czynności cywilnoprawnych  520 000,00  1,06 % 
Podatek od spadków i darowizn 10 000,00  0,02 % 
Opłata skarbowa 30 000,00  0,06 % 
Opłata targowa 270 000,00 0,55 % 
Opłata uzdrowiskowa 2 500 000,00 5,12 % 
Opłata miejscowa 300 000,00 0,61 % 
Opłata za gospodarowanie odpadami 1 750 000,00 3,58 % 
Opłata za zezwolenia na sprzedaż napojów alkoholowych 270 000,00 0,55 % 
Wpływy z użytkowania wieczystego oraz służebności przesyłu  350 000,00 0,72 % 
Wpływy ze sprzedaży nieruchomości komunalnych  750 000,00 1,54 % 
Wpływy z najmu i dzierżawy lokali i mieszkań komunalnych  721 829,00 1,48 % 
Opłata za pobyt dzieci w przedszkolach  70 000,00 0,14 % 
Pozostałe wpływy 994 100,00 2,03 % 

  
Pan wójt powiedział, że dostajemy również dotacje z budżetu państwa i jest to kwota 

11 116 671,00 zł, czyli stanowi to 22,75 % budżetu. Pan wójt powiedział, że jeżeli nie 
wykorzystamy jakiejś części dotacji, to musimy ją zwrócić i się dokładnie z dotacji rozliczyć. 
Między innymi taką dotacją z Ministerstwa Finansów jest dotacja, którą otrzymujemy na 
uzdrowisko, którą całkowicie rozliczamy z wojewodą.  

Następnie pan wójt mówił o subwencji. My jako Gmina Darłowo otrzymujemy 
subwencję oświatową. Jest to 6 044 273,00 zł i jest to 12,37 % budżetu gminy. Dostajemy te 
środki na prowadzenie szkól jako organ nadzoru nad szkołami. Pan wójt przy tym powiedział, 
że w wydatkach pokaże ile te kwoty wynoszą za prowadzenia tych szkół. Wstępnie pan wójt 
powiedział, że niestety subwencja wystarcza tylko na połowę a drugie tyle dokładamy jako 
gmina. Z subwencji nie musimy się dokładnie rozliczać.  
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Pan wójt w formie tabelarycznej przedstawił wydatki Gminy Darłowo na 2017 rok.  
 
                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                 

Dział Opis Kwoty 
cząstkowe 

Kwota ogółem % ogółu 
wydatków 

Rolnictwo i 
łowiectwo 

- remont i utrzymanie urządzeń melioracyjnych  
- wpłaty na rzecz Izb Rolniczych (2% od kwoty wpływów z 
podarku rolnego) 

129 000,00 zł 
 

28 200,00 zł 

157 200,00 zł 0,32 % 

Transport i 
łączność 

- remonty i bieżące utrzymanie dróg  
- wydatki inwestycyjne 

1 108 000,00 zł 
2 456 586,00 zł 

3 564 586,00 zł 7,30 % 

Turystyka - promocja oraz wydatki związane z utrzymaniem plaż 
- wydatki inwestycyjne 

770 000,00 zł 
1 104 148,00 zł 

1 874 148,00 zł 3,84 % 

Gospodarka 
mieszkaniowa 

- wynagrodzenia pracowników zatrudnionych w ośrodku 
zdrowia, opłaty za energię elektryczną, opłata za wieczyste 
użytkowanie gruntów, podatek od mienia gminnego 
- remont pomieszczeń ośrodka zdrowia 
-wydatki inwestycyjne 

 
 

1 093 992,00 zł 
200 000,00 zł 
100 088,00 zł 

 
1 394 080,00 zł 

 
2,85 % 

Administracja 
publiczna  

- wykonanie zadań zleconych z zakresu administracji 
publicznej 
- działalność Rady Gminy  
- funkcjonowanie urzędu (tj. wynagrodzenia osobowe, 
nagrody jubileuszowe, wydatki na zakup art. Biurowych, 
środków czystości, opłaty pocztowe, telekomunikacyjne, 
ubezpieczenia obiektów, obsługa prawna, szkolenia, 
energia) 
- promocja urzędu gminy 
- pozostała działalność (opłaty i koszty egzekucji w związku 
z postępowaniem egzekucyjnym, wypłata prowizji za inkaso 
opłat lokalnych, diety sołtysów) 

33 000,00 zł 
 

230 000,00 zł 
 

 
4 550 667,00 zł 

 
30 000,00 zł 

 
419 000,00 zł 

 
 
 
 
 

5 262 667,00 zł 

 
 
 
 
 

10,77 % 

Bezpieczeństwo 
publiczne i 

ochrona 
przeciwpożarowa 

- utrzymanie ochotniczych straży pożarnych 
(wynagrodzenia, bieżące utrzymanie gotowości bojowej np. 
zakup paliwa, materiałów, ubezpieczenia samochodów, 
zakup wyposażenia, remonty) 
- na obronę cywilną 
- rezerwa celowa na realizację zadań z zakresu zarządzania 
kryzysowego – dotyczy ogłoszonej klęski żywiołowej 
- funkcjonowanie Straży Gminnej (wynagrodzenia i 
pochodne, usługi telekomunikacyjne, zakupy materiałów i 
wyposażenia.  

 
424 000,00 zł 

 
 

10 000,00 zł 
 

135 800,00 zł 
 

280 000,00 zł 

 
 
 
 
 

849 800,00 zł 

 
 
 
 
 

1,74 % 

Oświata i 
wychowanie  

- wydatki na szkoły podstawowe publiczne 
- dotacja na wydatki na szkoły podstawowe niepubliczne  
- przedszkola przy szkołach podstawowych publicznych  
- dotacja na wydatki na przedszkola niepubliczne 
- wydatki na pokrycie kosztów dzieci z gminy za 
uczęszczanie do przedszkoli w innych gminach  
- wydatki na gimnazja publiczne 
- dotacje dla niepublicznych gimnazjów  
- dowożenie do szkól na terenie gminy  
- dokształcanie nauczycieli  
- pozostała działalność (koszty komisji kwalifikacyjnej, 
komisje egzaminacyjne) 
- dotacje dla uczniów niepełnosprawnych  
- zadania inwestycyjne 

3 388 609,00 zł 
1 928 555,00 zł 

680 727,00 zł 
588 880,00 zł 

 
400 000,00 zł 

2 470 455,00 zł 
770 263,00 zł 
709 320,00 zł 

33 652,00 zł 
 

70 000,00 zł 
334 764,00 zł 

1 500 000,00 zł 

 
 
 
 
 
 

12 875 255,00 zł 

 
 
 
 
 
 

26,35 % 

Pomoc społeczna - składki na ubezpieczenia zdrowotne opłacane za osoby 
pobierające niektóre świadczenia 
- ośrodki wsparcia 
- składki na ubezpieczenia zdrowotne płacone za osoby 
pobierające świadczenia społeczne 
- zasiłki i pomoc w naturze 
- dodatki mieszkaniowe 
- zasiłki stałe 
- utrzymanie GOPS 
- usługi opiekuńcze  
- pozostała działalność (prace społecznie użyteczne, dowóz 
niepełnosprawnych, warsztaty terapii zajęciowej, Senior 
Wigor) 
- pomoc w zakresie dożywiania (utrzymanie punktu 
przygotowania posiłków w Bobolinie, zakup produktów 
żywnościowych) 

 
27 000,00 zł 

420 000,00 zł 
 

20 000,00 zł 
602 464,00 zł 

12 500,00 zł 
159 000,00 zł 
780 000,00 zł 

56 322,00 zł 
 

748 420,00 zł 
 

564 580,00 zł 

 
 
 
 
 
 
 

3 390 286,00 zł 

 
 
 
 
 
 
 

6,94 % 

Edukacja, opieka 
wychowawcza 

- stypendia  
- stypendia socjalne (20 % wkładu własnego) 
- nauka pływania, konkursy szkolne 
- utrzymanie świetlic szkolnych  

155 000,00 zł 
45 000,,00 zł 

100 000,00 zł 
79 000,00 zł 

 
379 000,00 zł 

 
0,78 % 
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Rodzina - świadczenia 500+ 
- koszty obsługi świadczeń 
- świadczenia rodzinne i alimentacyjne 
- karta dużej rodziny 
- rodziny zastępcze – utrzymanie asystentów rodziny  

4 760 505,00 zł 
156 165,00 zł 

2 705 330,00 zł 
10 000,00 zł 

150 000,00 zł 

 
 

7 782 000,00 zł 

 
 

15,93 % 

Gospodarka 
komunalna i 

ochrona 
środowiska 

- gospodarka odpadami  
- opłata za emisję gazów do atmosfery  
- oczyszczanie miast i wsi  
- utrzymanie terenów zielonych  
- schroniska dla zwierząt 
- oświetlenie i konserwacja oświetlenia ulicznego  
- pozostała działalność 
- gospodarka ściekowa i ochrona wód 
- wydatki inwestycyjne  

1 700 000,00 zł 
13 000,00 zł 

370 000,00 zł 
70 000,00 zł 
45 000,00 zł 

505 000,00 zł 
190 000,00 zł 
100 000,00 zł 

2 160 584,00 zł 

 
 
 
 

5 153 584,00 zł 

 
 
 
 

10,55 % 

Kultura i ochrona 
dziedzictwa 
narodowego 

- utrzymanie świetlic wiejskich (w tym remont świetlicy w 
Wiekowicach  150 000) 
- dotacja dla biblioteki 
- ochrona zabytków 
- pozostała działalność (środki sołeckie na promocję i 
zadania integracyjne) 
- zadania inwestycyjne 

2 164 610,00 zł 
 

350 000,00 zł 
70 000,00 zł 

 
101 704,00 zł 
494 165,00 zł 

 
 
 

3 180 479,00 zł 

 
 
 

6,51 % 

Kultura fizyczna i 
sport 

- dotacja na rozwój kultury fizycznej i sportu 
- imprezy masowe i utrzymanie boisk 
- zadania inwestycyjne 

300 000,00 zł 
160 000,00 zł 
141 500,00 zł 

601 500,00 zł 1,23 % 

Pozostałe - zmiana planu przestrzennego zagospodarowania 
- utrzymanie porządku na cmentarzach komunalnych  
- aktualizacja spisu wyborców 
- spłata odsetek od zaciągniętych kredytów i pożyczek  
- rezerwa ogólna 
- przeciwdziałanie alkoholizmowi  
- przeciwdziałanie narkomanii  
- różne rozliczenia  

100 000,00 zł 
40 000,00 zł 
1 605,00 zł 

300 000,00 zł 
100 000,00 zł 
270 000,00 zł 

1 000,00 zł 
1 578 187,00 zł 

2 390 792,00 zł 4,89 % 

 
 Pan wójt powiedział, że razem wydatki w naszej gminie są dosyć duże i wynoszą 
łącznie z wydatkami inwestycyjnymi 48 855 347,00 zł. Na inwestycje i zakupy inwestycyjne 
na 2017 rok zaplanowano kwotę 7 974 071,00 zł tj. 16,32 % wydatków ogółem. Z tego w 
ramach funduszu sołeckiego 397 071,00 zł.  
 
 Wydatki inwestycyjne na 2017 rok: 
 

1. Pomoc publiczna Przebudowa ul. Dąbrowskiego w Mieście Darłowo        160 000,00 
zł 
 
Pan wójt powiedział, że tu udzielamy pomocy i prawdopodobnie miasto zakwalifikuje 
się do udzielenia przez Urząd Wojewódzki tej pomocy zwiększając szanse tym 
miedzy innymi, że my dajemy tu pomoc. Pan wójt powiedział, że lista będzie jutro lub 
pojutrze opublikowana przez Urząd Wojewódzki. Pan wójt powiedział, że nasza 
inwestycja jest bardzo wysoko i szczerze nie martwi się i myśli, że to jest ta druga 
inwestycja z tego samego działania.  
 

2. Przebudowa drogi gminnej w miejscowości Krupy                                     700 000,00 
zł 
 
Pan wójt powiedział, że złożyliśmy wniosek do Urzędu Wojewódzkiego. Wniosek jest 
na bardzo wysokiej pozycji i praktycznie można już powiedzieć, że jest już pewne, że 
będziemy go realizować. Dofinansowanie jest 50 % z Urzędu Wojewódzkiego. Pan 
wójt powiedział, że w tym roku w tego działania zrobiliśmy drogę w Starym 
Jarosławiu. Bardzo długi odcinek drogi, o którym będzie później mowa.  
 

3. Budowa drogi Cisowo-Zakrzewo-Kopnica-Drozdowo                             1 000 000,00 
zł 
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Pan wójt powiedział, że droga ma duże znaczenie turystyczne i ta droga oprócz drogi 
będzie spełniała szlak rowerowy. Na to przeznaczamy milion złotych i w styczniu 
składamy dokumentację. A dokumentację już mamy i też mamy nadzieję, że uda nam 
się zająć tak wysokie dofinansowanie jak przy drodze Sulimice-Barzowice. Tu jest 
zmienne dofinansowanie, ale aby nam się udało 50 % dofinansowania praktycznie 
uzyskać.  
 

4. Wykonanie sieci wodociągowej Dobiesław Bukowo Morskie                    181 000,00 
zł 
 
Pan wójt powiedział, że chodzi między innymi o zaopatrzenie Uzdrowisko Dąbki                       
w wodę z wodociągu Dobiesław.  
 

5. Budowa przystani kajakowej w miejscowości Kowalewice                          80 000,00 
zł 
 
Pan wójt powiedział, że złożyliśmy wniosek z RPO wspólnie z Gminą Sławno, Gminą 
Postomino oraz Gminą miejską Darłowo. Czekamy na rozstrzygnięcie wniosku. 
Mamy nadzieję, że nam się uda i rezerwujemy kwoty.  
  

6. Zakup i montaż wiat przystankowych                                                            50 000,00 
zł 
 
Pan wójt powiedział, że chodzi tu o odcinek drogi nr 203, przy którym się znajdujemy. 
Jeżeli droga będzie zrobiona do czerwca, to postawimy nowe wiaty przystankowe. 
 

7. Budowa ścieżki rowerowej w m. Wicie ciągu Międzynarodowego Szlaku 
Rowerowego R10                                                                                                                 
53 000,00 zł 
 
Pan wójt powiedział, że Zarząd Dróg Wojewódzkich także w partnerstwie z Gminą 
Darłowo i z innymi gminami składa wniosek także z Regionalnego Programu 
Operacyjnego na wykonanie tego szlaku rowerowego. Zapewniamy tu środki własne                 
i taka kwota została przez Urząd Marszałkowski określona do zarezerwowania na 
2017 rok.   
 

8. Termomodernizacja budynku w Wiekowie „Senior-Wigor”                         70 000,00 
zł 
 
Pan wójt powiedział, że składamy wniosek na termomodernizację tego budynku                         
i zabezpieczamy wkład własny.  
 

9. Zakup nieruchomości w Wiekowie od PROBUD – Rata                              17 000,00 
zł 
 
Pan wójt powiedział, że co roku powtarza się nam ten zakup inwestycyjny, ale 
większej kwocie. Jest to ostatnia rata spłaty zobowiązania za ten budynek w 
Wiekowie.  
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10. Budowa sali gimnastycznej w Kopnicy                                                     1 500 000,00 
zł 
 
Zapewniamy półtorej miliona złotych w budżecie na 2017 rok. Pan wójt powiedział, 
że ze swojej strony już podpisał umowę z Ministerstwem Sportu na dofinansowanie, 
aczkolwiek nie może jej wprowadzić do projektu bo nawet nie ma zwrotnej jeszcze 
odpowiedzi, ale jest bardzo duże prawdopodobieństwo, które jest niemal pewne, że 
dostaniemy dofinansowanie na budowę tej sali w kwocie 700 000,00 zł.  
  

11. Wykonanie dokumentacji projektowej sieci wodociągowej wraz z przyłączeniami                     
w miejscowości Sulimice                                                                               40 000,00 
zł 
 
Pan wójt powiedział, że tam jest tragedia i myśli, że wraz z wnioskami mieszkańców 
tam należy zapewnić tą wodę na poziomie przynajmniej dobrym.  
 

12. Wykonanie dokumentacji projektowej oraz budowa sieci wodociągowej Drozdowo do 
m. Sulimice                                                                                                   211 000,00 
zł 
 
Pan wójt powiedział, że to jest po to aby zapewnić odpowiednie źródło wody.  
 

13. Budowa kanalizacji sanitarnej w miejscowości Kowalewice                        90 000,00 
zł 
 
Pan wójt powiedział, że tu zapewniamy środki na wkład własny. Mamy złożony 
wniosek z PROW na tą inwestycję. Wniosek jest trzeci i czeka w kolejce. Pan wójt 
powiedział, że praktycznie na 50 % podpiszemy umowę. Pan wójt powiedział, że ma 
nadzieję, że tak się stanie, że w niedługim okresie w styczniu lub lutym wyjaśni się to 
wszystko.  
 

14. Budowa kanalizacji sanitarnej w miejscowości Stary Jarosław                   200 000,00 
zł 
 
Pan wójt powiedział, że chodzi o połączenie kanalizacji Stary Jarosław – Krupy.  
 

15. Budowa kanalizacji w Gminie Darłowo                                                       900 000,00 
zł 
 
Pan wójt powiedział, że tu zabezpieczamy środki na wkład własny na wniosek, który 
mamy złożony w Urzędzie Marszałkowskim właśnie z PROW na wykonanie 
kanalizacji.  
  

16. Oświetlenie uliczne wsi                                                                                100 000,00 
zł 

17. Modernizacja świetlicy w Rusku                                                                  100 000,00 
zł 

18. Budowa świetlicy w Zielnowie                                                                    200 000,00 
zł 
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Pan wójt powiedział, że zabezpieczamy w budżecie kolejną część na dalsze 
wykonanie.  
 

19. Wykonanie zaplecza sanitarno-socjalnego na boisku w Kowalewicach      120 000,00 
zł 
 
Wydatki inwestycyjne na 2017 rok w Uzdrowisku Dąbki, które musimy zrobić                       
w ramach dotacji uzdrowiskowej, czyli tego co dostajemy z Ministerstwa Finansów. 
To musi być przeznaczone na inwestycje w Uzdrowisku.  
 

20. Przebudowa drogi wojewódzkiej Nr 203 na odcinku Dąbki-Darłowo         500 000,00 
zł 
– budowa ciągów pieszych, ścieżki rowerowej oraz kanalizacji deszczowej w 
granicach Gminy Darłowo.  
 
Pan wójt powiedział, że milion złotych w tym roku zapłaciliśmy i pół miliona płacimy 
w przyszłym roku. Pan wójt powiedział, że taka mamy umowę z Urzędem 
Marszałkowskim. Poza tym wójt powiedział, że Urząd Marszałkowski i Zarząd Dróg 
bardzo do nas sceptycznie podchodzi po poprzedniej kadencji, kiedy samorząd Gminy 
Darłowo nie płacił wkładów, które określił nawet w uchwałach intencyjnych.     
                 

21. Budowa ulicy Piaskowej w Dąbkach                                                             60 000,00 
zł 
 
Pan wójt powiedział, że tu chodzi o projekty.  
 

22. Budowa ulicy Polnej i Łąkowej w Dąbkach                                                  40 000,00 
zł 
 
Pan wójt powiedział, że te projekty już są rozpoczęte. Chodzi o zaprojektowanie 
części dalszej.  
 

23. Budowa ulicy Wydmowej i Morskiej w Dąbkach                                       555 000,00 
zł 
 
Pan wójt powiedział, że prawdopodobnie się uda nam to zrealizować.  
 

24. Budowa przejścia na plażę dz. Nr 79/4 w miejscowości Dąbki                   100 000,00 
zł 
 
Pan wójt powiedział, że jest to kwota nieduża, ale prawdopodobnie będziemy starać 
się z Regionalnego Programu Operacyjnego na tę inwestycję. Tak samo też na budowę 
skweru rekreacyjnego w Dąbkach ze Środkowopomorskiej Grupy Działania.  
 

25. Budowa skweru rekreacyjnego w Dąbkach                                                  200 000,00 
zł 

26. Oświetlenie uliczne w Bobolinie                                                                  350 000,00 
zł 
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Pan wójt powiedział, że jak widzieliśmy, gdy jechaliśmy już tą nową drogą, są 
fundamenty już wkopane. Część wpłaciliśmy już w tym roku w kwocie 150 000,00 zł 
a 350 000,00 zł musimy zagwarantować w przyszłym roku. Oświetlenie praktycznie 
będzie do końca Bobolina.  

 
Wartość zadań inwestycyjnych w ramach funduszu sołeckiego wynosi 397 071,00 zł. 

Całkowita wartość zadań inwestycyjnych przewidzianych w budżecie Gminy Darłowo na 
2017 rok wynosi 7 974 071,00 zł.  
 
 Pan wójt powiedział, że fundusz sołecki wzrósł w porównaniu do tego roku. Fundusz 
sołecki tegoroczny praktycznie jest w stu procentach wykorzystany.  
 
 
Pan Przewodniczący podziękował panu wójtowi za prezentację projektu budżetu i poddał 
zgłoszoną przez pana Wójta autopoprawkę do projektu budżetu Gminy Darłowo na rok 
2017 pod głosowanie: 
W głosowaniu udział wzięło 15 radnych głosując: 
15 głosów za przyjęciem autopoprawki, przy 
0 głosach przeciw i  
0 głosach wstrzymujących.  
Pan Przewodniczący stwierdził, że na podstawie wyników głosowania zgłoszona 
autopoprawka została przyjęta.  
 
 
Pan Grzegorz Hejno Przewodniczący Rady Gminy Darłowo poinformował, że zanim Rada 
przyjmie uchwałę budżetową musi mieć możliwość zapoznania się z opinią Regionalnej Izby 
Obrachunkowej. Opinia RIO nie ma charakteru wiążącego, zatem rada może kontynuować 
prace nad projektem nawet w przypadku, gdy będzie ona negatywna. Rada ma szansę 
zapoznania się z ewentualnymi uwagami RIO. Jest to istotne, bowiem umożliwia 
wprowadzenie do projektu niezbędnych poprawek i korekt.  
Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo przedstawił uchwałę nr CXX.451.Z.2016 
Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Szczecinie z dnia 29 listopada 2016 
roku w sprawie opinii o projekcie uchwały budżetowej Gminy Darłowo na 2017 rok. 
/uchwała Nr CXX.451.Z.2016 Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Szczecinie stanowi 
załącznik nr 15 do niniejszego protokołu/ 
 
 
Radny Piotr Szewczykowski Przewodniczący Komisji Gospodarki Gminnej, Finansów                       
i Budżetu przedstawił pozytywną opinię dotyczącą projektu uchwały wraz z autopoprawką.  
/opinia komisji Gospodarki Gminnej, Finansów i Budżetu stanowi załącznik nr 16 do niniejszego protokołu/ 
 
Radny Mirosław Gałuszkiewicz Przewodniczący Komisji Rolnictwa, Budownictwa, 
Gospodarki Komunalnej i Infrastruktury Technicznej przedstawił pozytywną opinię 
dotyczącą projektu uchwały wraz z autopoprawką.  
/opinia Komisji Rolnictwa, Budownictwa, Gospodarki Komunalnej i Infrastruktury Technicznej stanowi 
załącznik nr 17 do niniejszego protokołu/ 
 
Radny Henryk Noworolnik Przewodniczący Komisji Uzdrowiskowej przedstawił pozytywną 
opinię dotyczącą projektu uchwały wraz z autopoprawką.  
/opinia Komisji Uzdrowiskowej stanowi załącznik nr 18 do niniejszego protokołu/ 
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Radny Sławomir Dobrzański Przewodniczący Komisji Prawa, Opieki Społecznej i Zdrowia 
przedstawił pozytywną opinię dotyczącą projektu uchwały wraz z autopoprawką.  
/opinia Komisji Prawa, opieki Społecznej i Zdrowia stanowi załącznik nr 19 do niniejszego protokołu/ 
 
Radna Justyna Osses Przewodnicząca Komisji Oświaty i Kultury Fizycznej przedstawiła 
pozytywną opinię dotyczącą projektu uchwały wraz z autopoprawką.  
/opinia Komisji Oświaty i Kultury Fizycznej stanowi załącznik nr 20 do niniejszego protokołu/ 
 
Radny Robert Ciszek  Przewodniczący Komisji Inwentaryzacyjnej przedstawił pozytywną 
opinię dotyczącą projektu uchwały wraz z autopoprawką.  
/opinia Komisji Inwentaryzacyjnej stanowi załącznik nr 21 do niniejszego protokołu/ 
 
Radny Wiesław Moskwa Przewodniczący Komisji Rewizyjnej przedstawił pozytywną opinię 
dotyczącą projektu uchwały wraz z autopoprawką.  
/opinia Komisji Rewizyjnej stanowi załącznik nr 22 do niniejszego protokołu/ 
 
 
Pan Przewodniczący otworzył dyskusję. 
W dyskusji głos zabrali: 
 

Radny pan Waldemar Bonk powiedział do pana wójta, że ma nadzieję, że to o czym 
rozmawialiśmy na komisji, czyli możliwość niedoszacowania dochodów się sprawdzi i te 
dochody oczywiście gmina uzyska w roku przyszłym dużo więcej. Pan radny powiedział, że 
jest to związane oczywiście z podatkiem od budowli wiatracznych. Pan radny Waldemar 
Bonk tutaj bardzo prosił mówiąc, że ponieważ niedoszacowana jest wartość inwestycji 
związana                     z drogą Cisowo-Drozdowo milion na kilometr, a znając Gminę wie, że 
jest tam około ośmiu                    a może dziewięciu z zakrętami, to będą jednak pieniądze ale 
trzeba pamiętać jednak o tym, że tu jest szansa uzyskania, na dalszą złotówkę, złotówki na tą 
inwestycje z zewnętrznych środków. Tu pan radny bardzo gorąco w imieniu mieszkańców tej 
strony gminy prosił                              o spojrzenie pozytywne na ten moment. Mówca 
powiedział, że będziemy też mieli prawdopodobnie w 2018 roku rozpoczęcie inwestycji przez 
Urząd Marszałkowski drogi nr 203. Mówca powiedział, że w związku z tym byłaby to 
również droga taka alternatywna dla wszystkich wiosek znajdujących się ze wschodniej 
strony Darłowa, żeby do niego dojechać, czy to do pracy, czy na zakupy. 

 
Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo odpowiedział, że prowadzi 

rozmowy z panem Marszałkiem oraz Zarządem Dróg, żeby ta współpraca układała się jak 
najlepiej. Pan wójt powiedział, że na pewno przyspieszy realizację tej drogi tak, że Gmina 
Darłowo deklaruje się współuczestniczyć tak jak w przypadku tu remontu tej drogi i w 
pozostałej części drogi na terenie Gminy Darłowo w zakresie budowy chodników i ścieżek 
rowerowych.  

Dla przypomnienia pan wójt powiedział, że podatek od wiatraków został zaplanowany 
w budżecie na 2017 rok na poziomie tego roku, ponieważ zdajemy sobie sprawę – chociaż 
interpretacje prawne odnośnie turbin wiatrowych będą, że podatek powinny zwiększyć trzy- 
lub czterokrotnie, bo wynika to z ustawy, która została wprowadzona – ale zdajemy sobie 
sprawę z tego, że firmy te będą walczyły w sądach i na początku będzie wpływał podatek                      
w wysokości (chociaż zobaczymy jak zadeklarują) obecnej. Pan wójt powiedział, że dlatego 
wiec planowali rozważnie budżet planując dochody na poziomie tegorocznym, i być mile 
zaskoczonym jeżeli uda nam się wygrać te sprawy, bo prawdopodobnie skończy się to w 
sądzie i wtedy zwiększyć dochody i zaplanować budżet większy, niż ciąć po prostu 
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inwestycje, jeżeli to nam nie pójdzie w sądach. Pan wójt jednak ma nadzieję, że to wszystko 
się ułoży po naszej myśli.  

 
Radny pan Michał Górski powiedział, że bardzo dziękuje panu wójtowi za 

kompleksowe przedstawienie projektu budżetu. Pan radny Michał Górski powiedział, że 
chciałby się również przyłączyć do pana wójta i do radnego pana Waldemara Bonka w tym, 
że również liczy na powiększenie tych dochodów Gminy Darłowo w 2017 roku nie tylko                             
z powodu podatku od wiatraków ale także liczy na uzyskanie środków zewnętrznych. Pan 
radny Michał Górski powiedział, że cieszy go cały czas poszerzanie bazy projektowej 
inwestycji zrobione od dwóch lat, bo to jest przygotowanie pod pozyskiwanie kolejnych 
środków. Mówca powiedział, że jeżeli chodzi o inwestycje to cieszy go celowość 
wydatkowania funduszu sołeckiego na naprawdę ciekawe i potrzebne projekty. To także się 
wiąże z tym, że po prostu budżet funduszu sołeckiego jest wykorzystywany w całości a 
mieszkańcy nabierają zaufania                  i również przy pomocy samorządu robią większe 
projekty w swoich miejscowościach.  

 
Pan Edward Wiemann reprezentujący Stowarzyszenie Przyjaciół Uzdrowiska 

Dąbki powiedział, że rok 2017 dla mieszkańców Uzdrowiska Dąbki jest bardzo istotny 
dlatego, że będą obchodzili 10-lecie powstania Uzdrowiska Dąbki. Pan Edward Wiemann 
powiedział, że w tej chwili są na etapie szykowania tej naprawdę wielkiej imprezy. Mówca 
powiedział, że jest to impreza nie tylko dla nich dla Dąbek, ale jest to impreza dla całej 
gminy. Mówca powiedział, że zdają sobie sprawę, że koszty przygotowania takiej imprezy są 
bardzo duże                        i chciałby poinformować, że przy wstępnych ustaleniach i 
obliczeniach to jest gdzieś                               w granicach stu, stu siedemdziesięciu tysięcy 
złotych. Mówca powiedział, że nie chcą absolutnie obciążać tym budżetu gminy i robią to we 
własnym zakresie. Pan Edward Wiemann powiedział, że uważa, że taka uroczystość się 
zdarza naprawdę bardzo rzadko i dzisiaj o tym informuje tylko i wyłącznie dlatego, żeby 
Państwo zabezpieczyli sobie dni 16-17 września 2017 roku i serdecznie zapraszają wszystkich 
radnych na tę uroczystość. Mówca powiedział, że uroczystość się odbędzie, a czy będzie w 
takiej formie jak wcześniej zakładali czy mniejszej to tylko zależy od intencji. Mówca 
powtórzył, że serdecznie zaprasza.  

 
Pan Grzegorz Hejno Przewodniczący Rady Gminy Darłowo zapytał czy ktoś jeszcze 

chciałby zabrać głos w sprawie budżetu?  
Nikt więcej głosu w dyskusji nie zabrał.  
Pan przewodniczący zamknął dyskusję.  
 
W związku z brakiem głosów w dyskusji przystąpiono do głosowania nad uchwałą w sprawie 
uchwalenia budżetu Gminy Darłowo na rok 2017 wraz z autopoprawką: 
Na podstawie wyników głosowania Pan Przewodniczący stwierdził, że Rada Gminy 
Darłowo  
15 głosami za, przy  
0 głosach przeciw i  
0 głosach wstrzymujących  
podjęła uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Darłowo na rok 2017. 
/Uchwała Nr XXIX.254.2016 Rady Gminy Darłowo w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Darłowo na rok 
2017 stanowi załącznik nr 23 do niniejszego protokołu/ 
Na tym punkt zakończono.  
 
Na sali obrad rozległy się głośne oklaski.  
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Ad. 10.  
Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie uchwalenia zmiany wieloletniej prognozy 
finansowej Gminy Darłowo na lata 2017-2022. Druk Nr 2/2016XXIX 
/projekt uchwały w sprawie uchwalenia zmiany wieloletniej prognozy finansowej Gminy Darłowo na lata 2017-
2022 stanowi załącznik nr 24 do niniejszego protokołu/ 
 
Pan Grzegorz Hejno Przewodniczący Rady Gminy Darłowo poinformował, że projekt 
uchwały w sprawie uchwalenia zmiany wieloletniej prognozy finansowej Gminy Darłowo na 
lata 2017-2022 Rada Gminy VII kadencji otrzymała w ustawowym terminie w dniu 15 
listopada 2016 roku.  
 
Przedmiotowy projekt był szczegółowo analizowany i omawiany na posiedzeniach 
wszystkich komisji resortowych  Rady Gminy Darłowo w terminie 16 grudnia 2016 roku. 
 
Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo przedstawił projekt uchwały wraz                                  
z uzasadnieniem. Jest to w przedziale czasowym przedstawienie dochodów i wydatków 
Gminy Darłowo i poziomu zadłużenia jakie gmina może uzyskać i jakie ma jeszcze 
możliwości dodatkowe wspierania swojej działalności, ale także wieloletni projekt finansowy 
do 2022 roku, czyli do końca spłat najdłuższych kredytów i pożyczek. Wieloletnia prognoza 
finansowa także przedstawia inwestycje wieloletnie i harmonogram wykonania tych 
wieloletnich inwestycji. Taki harmonogram przedstawiony jest w załączniku nr 3 do 
wieloletniej prognozy finansowej.   
 
 
Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo przedstawiła uchwałę nr CXX.452.Z.2016 
Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Szczecinie z dnia 29 listopada 2016 
roku w sprawie opinii do projektu uchwały o wieloletniej prognozie finansowej Gminy 
Darłowo. 
/uchwała Nr CXX.452.Z.2016 Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Szczecinie stanowi 
załącznik nr 25 do niniejszego protokołu/ 
 

Pan wójt powiedział także, że autopoprawkę przedstawił wcześniej mówiąc o tym, że 
także dokonuje się autopoprawki w przedsięwzięciach wieloletnich w wieloletniej 
prognozie finansowej, gdzie w 2018 roku, gdzie jest końcówka budowy sali gimnastycznej                  
w Kopnicy, także zabezpieczamy kwotę na nadzór inwestorski, który nie był ujęty                                       
i zwiększamy ją o kwotę 36 900,00 zł, oraz wprowadzamy zadanie Budowa Świetlicy                             
w Zielnowie (środki w budżecie są zabezpieczone na 2017 rok).  
/autopoprawka stanowi załącznik nr 13 do niniejszego protokołu/ 
 
 
Pan Przewodniczący poddał zgłoszoną przez pana Wójta autopoprawkę do projektu 
uchwały w sprawie uchwalenia zmiany wieloletniej prognozy finansowej Gminy 
Darłowo na lata 2017-2022 pod głosowanie: 
W głosowaniu udział wzięło 15 radnych głosując: 
15 głosów za przyjęciem autopoprawki, przy 
0 głosach przeciw i  
0 głosach wstrzymujących.  



Strona 20 z 43 
 

Pan Przewodniczący stwierdził, że na podstawie wyników głosowania zgłoszona 
autopoprawka została przyjęta.  
 
 
Radny Piotr Szewczykowski Przewodniczący Komisji Gospodarki Gminnej, Finansów                       
i Budżetu przedstawił pozytywną opinię dotyczącą projektu uchwały wraz z autopoprawką.  
/opinia komisji Gospodarki Gminnej, Finansów i Budżetu stanowi załącznik nr 26 do niniejszego protokołu/ 
 
Radny Mirosław Gałuszkiewicz Przewodniczący Komisji Rolnictwa, Budownictwa, 
Gospodarki Komunalnej i Infrastruktury Technicznej przedstawił pozytywną opinię 
dotyczącą projektu uchwały wraz z autopoprawką.  
/opinia Komisji Rolnictwa, Budownictwa, Gospodarki Komunalnej i Infrastruktury Technicznej stanowi 
załącznik nr 27 do niniejszego protokołu/ 
 
Radny Henryk Noworolnik Przewodniczący Komisji Uzdrowiskowej przedstawił pozytywną 
opinię dotyczącą projektu uchwały wraz z autopoprawką.  
/opinia Komisji Uzdrowiskowej stanowi załącznik nr 28 do niniejszego protokołu/ 
 
Radny Sławomir Dobrzański Przewodniczący Komisji Prawa, Opieki Społecznej i Zdrowia 
przedstawił pozytywną opinię dotyczącą projektu uchwały wraz z autopoprawką.  
/opinia Komisji Prawa, opieki Społecznej i Zdrowia stanowi załącznik nr 29 do niniejszego protokołu/ 
 
Radna Justyna Osses Przewodnicząca Komisji Oświaty i Kultury Fizycznej przedstawiła 
pozytywną opinię dotyczącą projektu uchwały wraz z autopoprawką.  
/opinia Komisji Oświaty i Kultury Fizycznej stanowi załącznik nr 30 do niniejszego protokołu/ 
 
Radny Robert Ciszek Przewodniczący Komisji Inwentaryzacyjnej przedstawił pozytywną 
opinię dotyczącą projektu uchwały wraz z autopoprawką.  
/opinia Komisji Inwentaryzacyjnej stanowi załącznik nr 31 do niniejszego protokołu/ 
 
Radny Wiesław Moskwa Przewodniczący Komisji Rewizyjnej przedstawił pozytywną opinię 
dotyczącą projektu uchwały wraz z autopoprawką.  
/opinia Komisji Rewizyjnej stanowi załącznik nr 32 do niniejszego protokołu/ 
 
Pan Przewodniczący otworzył dyskusję. 
W dyskusji nikt nie zabrał głosu.  
Pan przewodniczący zamknął dyskusję.  
 
W związku z brakiem głosów w dyskusji  przystąpiono do głosowania nad uchwałą w sprawie 
uchwalenia zmiany wieloletniej prognozy finansowej Gminy Darłowo na lata 2017-2022 
wraz z autopoprawką: 
Na podstawie wyników głosowania Pan Przewodniczący stwierdził, że Rada Gminy 
Darłowo  
15 głosami za, przy  
0 głosach przeciw i  
0 głosach wstrzymujących  
podjęła uchwałę w sprawie uchwalenia zmiany wieloletniej prognozy finansowej Gminy 
Darłowo na lata 2017-2022. 
/Uchwała Nr XXIX.255.2016 Rady Gminy Darłowo w sprawie uchwalenia zmiany wieloletniej prognozy 
finansowej Gminy Darłowo na lata 2017-2022 stanowi załącznik nr 33 do niniejszego protokołu/ 
Na tym punkt zakończono. 
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Pan Grzegorz Hejno Przewodniczący Rady Gminy Darłowo zarządził piętnastominutową 
przerwę w obradach sesji.  
 
Po przerwie pan Przewodniczący powitał bardzo serdecznie pana Jarosława Rzepę 
Wicemarszałka Zachodniopomorskiego. 
Na sali obrad rozległy się oklaski.  
 
Pan Przewodniczący powitał bardzo serdecznie również pana Jana Krawczuka Wicestarostę 
Sławieńskiego. 
Na sali obrad rozległy się oklaski 
 
Pan Przewodniczący stwierdził udział 15 radnych w sesji, co stanowi kworum do 
podejmowania prawomocnych decyzji.  
 
 
 
 
Ad.11.  
Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia ramowego planu pracy Rady Gminy Darłowo 
na 2017 rok. Druk Nr 3/2016XXIX 
/projekt uchwały w sprawie uchwalenia ramowego planu pracy Rady Gminy Darłowo na 2017 rok stanowi 
załącznik nr 34 do niniejszego protokołu/ 
 
Pan Grzegorz Hejno Przewodniczący Rady Gminy Darłowo przedstawił projekt uchwały 
wraz                             z uzasadnieniem oraz poinformował, że wszystkie komisje Rady 
Gminy Darłowo na swoich posiedzeniach zaopiniowały pozytywnie ramowy plan pracy Rady 
Gminy Darłowo na 2017 rok.  
/opinie komisji do projektu uchwały w sprawie uchwalenia ramowego planu pracy Rady Gminy Darłowo na 
2017 rok stanowią załączniki nr od 35 do nr 41 do niniejszego protokołu/ 
 
(Radny Antoni Szynkowski wyszedł z sali obrad) 
 
Pan Przewodniczący otworzył dyskusję. 
W dyskusji nikt nie zabrał głosu.  
Pan przewodniczący zamknął dyskusję.  
 
W związku z brakiem głosów w dyskusji  przystąpiono do głosowania nad uchwałą w sprawie 
uchwalenia ramowego planu pracy Rady Gminy Darłowo na 2017 rok:  
Na podstawie wyników głosowania Pan Przewodniczący stwierdził, że Rada Gminy 
Darłowo  
14 głosami za, przy  
0 głosach przeciw i  
0 głosach wstrzymujących  
podjęła uchwałę w sprawie uchwalenia ramowego planu pracy Rady Gminy Darłowo na 
2017 rok. 
/Uchwała Nr XXIX.256.2016 Rady Gminy Darłowo w sprawie uchwalenia ramowego planu pracy Rady Gminy 
Darłowo na 2017 rok stanowi załącznik nr 42 do niniejszego protokołu/ 
Na tym punkt zakończono.  
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Ad.12.  
Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia ramowego planu pracy i kontroli Komisji 
Rewizyjnej Rady Gminy Darłowo na 2017 rok. Druk Nr 4/2016XXIX 
/projekt uchwały w sprawie zatwierdzenia ramowego planu pracy i kontroli Komisji Rewizyjnej Rady Gminy 
Darłowo stanowi załącznik nr 43 do niniejszego protokołu/ 
 
Pan Wiesław Moskwa Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Rady Darłowo przedstawił 
projekt uchwały. 
 
Wszystkie komisje Rady Gminy Darłowo na swoich posiedzeniach zaopiniowały pozytywnie 
ramowy plan pracy i kontroli Komisji Rewizyjnej Rady Gminy Darłowo na 2017 rok. 
/opinie komisji do projektu uchwały w sprawie zatwierdzenia ramowego planu pracy i kontroli Komisji 
Rewizyjnej Rady Gminy Darłowo na 2017 rok stanowią załączniki nr od 44 do nr 50 do niniejszego protokołu/ 
 
Pan Przewodniczący otworzył dyskusję. 
W dyskusji nikt nie zabrał głosu.  
Pan przewodniczący zamknął dyskusję.  
 
W związku z brakiem głosów w dyskusji  przystąpiono do głosowania nad uchwałą w sprawie 
zatwierdzenia ramowego planu pracy i kontroli Komisji Rewizyjnej Rady Gminy Darłowo na 
2017 rok:  
Na podstawie wyników głosowania Pan Przewodniczący stwierdził, że Rada Gminy 
Darłowo  
14 głosami za, przy  
0 głosach przeciw i  
0 głosach wstrzymujących  
podjęła uchwałę w sprawie w sprawie zatwierdzenia ramowego planu pracy i kontroli 
Komisji Rewizyjnej Rady Gminy Darłowo na 2017 rok. 
/Uchwała Nr XXIX.257.2016 Rady Gminy Darłowo w sprawie zatwierdzenia ramowego planu pracy i kontroli 
Komisji Rewizyjnej Rady Gminy Darłowo stanowi załącznik nr 51 do niniejszego protokołu/ 
Na tym punkt zakończono.  
 
(Radny Antoni Szynkowski wrócił na salę obrad) 
Ad.13.  
Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia ramowych planów pracy komisji Rady 
Gminy Darowo na 2017 rok. Druk Nr 5/2016XXIX 
/projekt uchwały w sprawie zatwierdzenia ramowych planów pracy komisji Rady Gminy Darłowo na 2017 rok 
stanowi załącznik nr 52 do niniejszego protokołu/ 
 
Pan Grzegorz Hejno Przewodniczący Rady Gminy Darłowo przedstawił projekt uchwały 
wraz                             autopoprawką. Autopoprawka polegała na zmianie w załączniku nr 5 
do projektu uchwały (Ramowy plan pracy Komisji Rolnictwa, Budownictwa, Gospodarki Komunalnej i 
Infrastruktury Technicznej Rady Gminy Darłowo na 2017 rok) w punkcie 7 polegającej na dodaniu po 
słowach: „Zaproszenie na posiedzenie Kierownika Terenowego Zespołu Doradców oraz 
Kierownika Agencji Restrukturyzacji i Modernizacji Rolnictwa  oraz Kierownika Agencji 
Nieruchomości Rolnych” słów: „oraz Przewodniczącego Izby Rolniczej”. 
 
Pan Grzegorz Hejno powiedział, że dotyczy to Komisji Rolnictwa, dlatego zapytał czy ktoś 
chciałby zabrać głos i czy Przewodniczący Komisji wyraża zgodę na tę zmianę?  



Strona 23 z 43 
 

 
Radny Mirosław Gałuszkiewicz Przewodniczący Komisji Rolnictwa, Budownictwa, 
Gospodarki Komunalnej i Infrastruktury Technicznej powiedział, że tak wyraża zgodę                               
i wspomniał, że właściwie to był nawet jego taki wniosek.  
 
Pan Grzegorz Hejno Przewodniczący Rady Gminy Darłowo przedstawił uzasadnienie do 
projektu uchwały. 
 
Wszystkie komisje Rady Gminy Darłowo na swoich posiedzeniach zaopiniowały pozytywnie 
ramowe plany pracy komisji Rady Gminy Darłowo na 2017 rok. 
/opinie komisji do projektu uchwały w sprawie zatwierdzenia ramowych planów pracy komisji Rady Gminy 
Darłowo na 2017 rok stanowią załączniki nr od 53 do nr 59 do niniejszego protokołu/ 
 
 
Pan Przewodniczący otworzył dyskusję. 
W dyskusji nikt nie zabrał głosu.  
Pan przewodniczący zamknął dyskusję.  
 
 
W związku z brakiem głosów w dyskusji  przystąpiono do głosowania nad uchwałą w sprawie 
zatwierdzenia ramowych planów pracy komisji Rady Gminy Darłowo na 2017 rok:  
Na podstawie wyników głosowania Pan Przewodniczący stwierdził, że Rada Gminy 
Darłowo  
15 głosami za, przy  
0 głosach przeciw i  
0 głosach wstrzymujących  
podjęła uchwałę w sprawie zatwierdzenia ramowych planów pracy komisji Rady Gminy 
Darłowo na 2017 rok. 
/Uchwała Nr XXIX.258.2016 Rady Gminy Darłowo w sprawie zatwierdzenia ramowych planów pracy komisji 
Rady Gminy Darłowo stanowi załącznik nr 60 do niniejszego protokołu/ 
Na tym punkt zakończono.  
 
 
 
 
Ad.14.  
Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Profilaktyki i 
Rozwiązywania Problemów Uzależnień dla Gminy Darłowo na 2017 rok. Druk Nr 
6/2016XXIX 
/projekt uchwały w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 
Uzależnień dla Gminy Darłowo stanowi załącznik nr 61 do niniejszego protokołu/ 
 
Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo przedstawił projekt uchwały wraz                                     
z uzasadnieniem. Pan wójt powiedział, że Gminny Program Profilaktyki i Rozwiązywania 
Problemów Uzależnień dla Gminy Darłowo na 2017 rok był dokładnie prezentowany przez 
pracownika Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej, który zajmuje się tym tematem na 
komisjach rady Gminy Darłowo. Pan wójt powiedział, że program ten określa zakres                                   
i szczegółowe działania realizowane w ramach Programu Profilaktyki i Rozwiązywania 
Problemów Uzależnień. Jest to określona kwota w budżecie, niemała bo około 270 000,00 zł 
przeznaczonych jest na ten program.  
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Radny Sławomir Dobrzański Przewodniczący Komisji Prawa, Opieki Społecznej i Zdrowia 
przedstawił pozytywną opinię dotyczącą projektu uchwały.  
/opinia Komisji Prawa, Opieki Społecznej i Zdrowia stanowi załącznik nr 62 do niniejszego protokołu/ 
 
Radny Piotr Szewczykowski Przewodniczący Komisji Gospodarki Gminnej, Finansów                       
i Budżetu przedstawił pozytywną opinię dotyczącą projektu uchwały.  
/opinia komisji Gospodarki Gminnej, Finansów i Budżetu stanowi załącznik nr 63 do niniejszego protokołu/ 
 
Pan Przewodniczący otworzył dyskusję. 
W dyskusji nikt nie zabrał głosu.  
Pan przewodniczący zamknął dyskusję.  
 
W związku z brakiem głosów w dyskusji  przystąpiono do głosowania nad uchwałą w sprawie 
przyjęcia Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Uzależnień dla 
Gminy Darłowo na 2017 rok:  
Na podstawie wyników głosowania Pan Przewodniczący stwierdził, że Rada Gminy 
Darłowo  
15 głosami za, przy  
0 głosach przeciw i  
0 głosach wstrzymujących  
podjęła uchwałę w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Profilaktyki i 
Rozwiązywania Problemów Uzależnień dla Gminy Darłowo na 2017 rok. 
/Uchwała Nr XXIX.259.2016 Rady Gminy Darłowo w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Profilaktyki                           
i Rozwiązywania Problemów Uzależnień dla Gminy Darłowo stanowi załącznik nr 64 do niniejszego protokołu/ 
Na tym punkt zakończono.  
 
 
 
 
Ad.15.  
Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na nabycie nieruchomości.  
Druk Nr 7/2016XXIX 
/projekt uchwały w sprawie wyrażenia zgody na nabycie nieruchomości stanowi załącznik nr 65 do niniejszego 
protokołu/ 
 
Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo przedstawił projekt uchwały wraz                                      
z uzasadnieniem. Wyraża się zgodę na nieodpłatne nabycie od osoby prawnej 
niezabudowanej nieruchomości oznaczonej numerem geodezyjnym 3/59 o powierzchni 
0,9841 ha, położonej                  w obrębie ewidencyjnym Drozdowo w Gminy Darłowo. Pan 
wójt powiedział, że jest to działka pod wieżę widokową na cele rekreacyjne.  
 
Radny Piotr Szewczykowski Przewodniczący Komisji Gospodarki Gminnej, Finansów                       
i Budżetu przedstawił pozytywną opinię dotyczącą projektu uchwały.  
/opinia komisji Gospodarki Gminnej, Finansów i Budżetu stanowi załącznik nr 66 do niniejszego protokołu/ 
 
Radny Mirosław Gałuszkiewicz Przewodniczący Komisji Rolnictwa, Budownictwa, 
Gospodarki Komunalnej i Infrastruktury Technicznej przedstawił pozytywną opinię 
dotyczącą projektu uchwały wraz z autopoprawką.  
/opinia Komisji Rolnictwa, Budownictwa, Gospodarki Komunalnej i Infrastruktury Technicznej stanowi 
załącznik nr 67 do niniejszego protokołu/ 
 
Pan Przewodniczący otworzył dyskusję. 
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W dyskusji nikt nie zabrał głosu.  
Pan przewodniczący zamknął dyskusję.  
 
W związku z brakiem głosów w dyskusji  przystąpiono do głosowania nad uchwałą w sprawie 
wyrażenia zgody na nabycie nieruchomości:  
Na podstawie wyników głosowania Pan Przewodniczący stwierdził, że Rada Gminy 
Darłowo  
15 głosami za, przy  
0 głosach przeciw i  
0 głosach wstrzymujących  
podjęła uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na nabycie nieruchomości. 
/Uchwała Nr XXIX.260.2016 Rady Gminy Darłowo w sprawie wyrażenia zgody na nabycie nieruchomości 
stanowi załącznik nr 68 do niniejszego protokołu/ 
Na tym punkt zakończono.  
 
 
 
 
 
Ad.16.  
Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia Lokalnego Programu wspierania edukacji 
uzdolnionych dzieci i młodzieży w Gminie Darłowo. Druk Nr 8/2016XXIX 
/projekt uchwały w sprawie uchwalenia Lokalnego Programu wspierania edukacji uzdolnionych dzieci i 
młodzieży w Gminie Darłowo stanowi załącznik nr 69 do niniejszego protokołu/ 
 
Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo przedstawił projekt uchwały wraz                                     
z uzasadnieniem. Projekt uchwały był dokładnie omawiany na posiedzeniach komisji rady.                    
W tym projekcie uchwały doprecyzowany jest ten nasz lokalny program wspierania edukacji 
dzieci i młodzieży w Gminie Darłowo. Pan wójt powiedział, że na stypendia przeznaczamy 
kwotę prawie 200 000,00 zł. Głównie są to stypendia naukowe. Doprecyzowujemy                                  
w programie te osiągnięcia z olimpiad, bo wcześniej zdarzały się sytuacje, że dziecko 
wystarczyło, że wystartowało w olimpiadzie a dostawało stypendium. Ten program był 
uchwalony dwa lata temu i być może nie wszystko zostało wtedy dokładnie sprecyzowane, 
także doprecyzowujemy to. Pan wójt powiedział, że myśli, że stypendia będą jeszcze bardziej 
sprawiedliwe dla uczniów.  
 
Radny Piotr Szewczykowski Przewodniczący Komisji Gospodarki Gminnej, Finansów                       
i Budżetu przedstawił pozytywną opinię dotyczącą projektu uchwały.  
/opinia komisji Gospodarki Gminnej, Finansów i Budżetu stanowi załącznik nr 70 do niniejszego protokołu/ 
 
Radna Justyna Osses Przewodnicząca Komisji Oświaty i Kultury Fizycznej przedstawiła 
pozytywną opinię dotyczącą projektu uchwały.  
/opinia komisji Oświaty i Kultury Fizycznej stanowi załącznik nr 71 do niniejszego protokołu/ 
 
Pan Przewodniczący otworzył dyskusję. 
W dyskusji nikt nie zabrał głosu.  
Pan przewodniczący zamknął dyskusję.  
 
W związku z brakiem głosów w dyskusji  przystąpiono do głosowania nad uchwałą w sprawie 
uchwalenia Lokalnego Programu wspierania edukacji uzdolnionych dzieci i młodzieży                         
w Gminie Darłowo:  
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Na podstawie wyników głosowania Pan Przewodniczący stwierdził, że Rada Gminy 
Darłowo  
15 głosami za, przy  
0 głosach przeciw i  
0 głosach wstrzymujących  
podjęła uchwałę w sprawie uchwalenia Lokalnego Programu wspierania edukacji 
uzdolnionych dzieci i młodzieży w Gminie Darłowo. 
/Uchwała Nr XXIX.261.2016 Rady Gminy Darłowo w sprawie uchwalenia Lokalnego Programu wspierania 
edukacji uzdolnionych dzieci i młodzieży w Gminie Darłowo stanowi załącznik nr 72 do niniejszego protokołu/ 
Na tym punkt zakończono.  
 
 
 
 
 
Ad.17.  
Podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia Gminy Darłowo do spółki wodnej pod nazwą: 
„Spółka Wodna Gminy Darłowo”. Druk Nr 9/2016XXIX 
/projekt uchwały w sprawie przystąpienia Gminy Darłowo do spółki wodnej pod nazwą: „Spółka Wodna Gminy 
Darłowo” stanowi załącznik nr 73 do niniejszego protokołu/ 
 
Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo przedstawił projekt uchwały wraz                             
z uzasadnieniem. Pan Wójt powiedział, że udało się zarejestrować spółkę wodną. Rolnicy 
wchodzący w skład tej spółki sformalizowali to. Tu urząd gminy pomógł w zakresie 
dopracowania wszelkiej dokumentacji. Pan wójt tu bardzo serdecznie podziękował pai Izabeli 
Sielskiej Kierownikowi Referatu Gospodarki Komunalnej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa, 
która wraz z panią Anną Filipek wykonały kawał porządnej roboty. Spółka rozpoczyna swoją 
działalność i także gmina chce w tym uczestniczyć. Pan wójt powiedział, że nie mogliśmy na 
etapie tworzenia być w tej spółce. Pan wójt podziękował również bardzo serdecznie pani 
Annie Szynkowskiej-Borkowskiej Sekretarz Gminy, która odegrała naprawdę bardzo dużą 
rolę                       w przygotowaniu dokumentów. Pan wójt powiedział, że gmina może wejść 
do spółki już na etapie już jak ona powstała i dlatego właśnie prosi Radę o wyrażenie takiej 
woli, bo my też mamy melioracje swoje takie szczegółowe i chcemy być też gwarantem 
jakości tej spółki                         w jakiś sposób, żeby ona poprawnie działała.  
 
 
Radny Piotr Szewczykowski Przewodniczący Komisji Gospodarki Gminnej, Finansów                       
i Budżetu przedstawił pozytywną opinię dotyczącą projektu uchwały.  
/opinia komisji Gospodarki Gminnej, Finansów i Budżetu stanowi załącznik nr 74 do niniejszego protokołu/ 
 
Radny Mirosław Gałuszkiewicz Przewodniczący Komisji Rolnictwa, Budownictwa, 
Gospodarki Komunalnej i Infrastruktury Technicznej powiedział, że po burzliwych obradach 
komisja wydała pozytywną opinię dotyczącą projektu uchwały.  
/opinia Komisji Rolnictwa, Budownictwa, Gospodarki Komunalnej i Infrastruktury Technicznej stanowi 
załącznik nr 75 do niniejszego protokołu/ 
 
Radny Sławomir Dobrzański Przewodniczący Komisji Prawa, Opieki Społecznej i Zdrowia 
przedstawił pozytywną opinię dotyczącą projektu uchwały.  
/opinia Komisji Prawa, Opieki Społecznej i Zdrowia stanowi załącznik nr 76 do niniejszego protokołu/ 
 
Pan Przewodniczący otworzył dyskusję. 
Nikt nie zabrał głosu w dyskusji. 
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Pan przewodniczący zamknął dyskusję.  
 
W związku z brakiem głosów w dyskusji  przystąpiono do głosowania nad uchwałą w sprawie  
przystąpienia Gminy Darłowo do spółki wodnej pod nazwą: „Spółka Wodna Gminy 
Darłowo”:  
Na podstawie wyników głosowania Pan Przewodniczący stwierdził, że Rada Gminy 
Darłowo  
15 głosami za, przy  
0 głosach przeciw i  
0 głosach wstrzymujących  
podjęła uchwałę w sprawie przystąpienia Gminy Darłowo do spółki wodnej pod nazwą: 
„Spółka Wodna Gminy Darłowo”. 
/Uchwała Nr XXIX.262.2016 Rady Gminy Darłowo w sprawie przystąpienia Gminy Darłowo do spółki wodnej 
pod nazwą: „Spółka Wodna Gminy Darłowo” stanowi załącznik nr 77 do niniejszego protokołu/ 
Na tym punkt zakończono.  
 
 
 
 
Ad.18.  
Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na nabycie w drodze darowizny przez 
Gminę Darłowo nieruchomości stanowiącej własność Powiatu Sławieńskiego.  
Druk Nr 10/2016XXIX 
/projekt uchwały w sprawie wyrażenia zgody na nabycie w drodze darowizny przez Gminę Darłowo 
nieruchomości stanowiącej własność Powiatu Sławieńskiego stanowi załącznik nr 78 do niniejszego protokołu/ 
 
Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo przedstawił projekt uchwały wraz                             
z uzasadnieniem. Pan wójt powiedział, że projekt uchwały był także szczegółowo omawiany 
na komisjach, a chodzi o nabycie, o przejęcie drogi powiatowej nieodpłatnie – drogi do 
Sińczycy. Droga wcześniej została wyremontowana przez powiat ale tu trzeba zaznaczyć, że 
to także przy pomocy gminy, bo gmina finansowała to w kwocie 150 000,00 zł. Aczkolwiek 
była taka umowa, że po realizacji tego zadania gmina przejmie drogę tą prowadzącą do 
miejscowości Sińczyca.  
 
Radny Piotr Szewczykowski Przewodniczący Komisji Gospodarki Gminnej, Finansów                       
i Budżetu przedstawił pozytywną opinię dotyczącą projektu uchwały.  
/opinia komisji Gospodarki Gminnej, Finansów i Budżetu stanowi załącznik nr 79 do niniejszego protokołu/ 
Radny Mirosław Gałuszkiewicz Przewodniczący Komisji Rolnictwa, Budownictwa, 
Gospodarki Komunalnej i Infrastruktury Technicznej powiedział, że po burzliwych obradach 
komisja wydała pozytywną opinię dotyczącą projektu uchwały.  
/opinia Komisji Rolnictwa, Budownictwa, Gospodarki Komunalnej i Infrastruktury Technicznej stanowi 
załącznik nr 80 do niniejszego protokołu/ 
 
Pan Przewodniczący otworzył dyskusję. 
W dyskusji nikt nie zabrał głosu.  
Pan przewodniczący zamknął dyskusję.  
 
W związku z brakiem głosów w dyskusji  przystąpiono do głosowania nad uchwałą w sprawie 
wyrażenia zgody na nabycie w drodze darowizny przez Gminę Darłowo nieruchomości 
stanowiącej własność Powiatu Sławieńskiego:  
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Na podstawie wyników głosowania Pan Przewodniczący stwierdził, że Rada Gminy 
Darłowo  
15 głosami za, przy  
0 głosach przeciw i  
0 głosach wstrzymujących  
podjęła uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na nabycie w drodze darowizny przez 
Gminę Darłowo nieruchomości stanowiącej własność Powiatu Sławieńskiego. 
/Uchwała Nr XXIX.263.2015 Rady Gminy Darłowo w sprawie wyrażenia zgody na nabycie w drodze 
darowizny przez Gminę Darłowo nieruchomości stanowiącej własność Powiatu Sławieńskiego stanowi 
załącznik nr 81 do niniejszego protokołu/ 
Na tym punkt zakończono.  
 
 
 
 
Ad.19.  
Podjęcie uchwały w sprawie określenia wysokości opłat za korzystanie z wychowania 
przedszkolnego w oddziałach przedszkolnych funkcjonujących w szkołach 
podstawowych prowadzonych przez Gminę Darłowo. Druk Nr 11/2016XXIX 
/projekt uchwały w sprawie określenia wysokości opłat za korzystanie z wychowania przedszkolnego                                  
w oddziałach przedszkolnych funkcjonujących w szkołach podstawowych prowadzonych przez Gminę Darłowo 
stanowi załącznik nr 82 do niniejszego protokołu/ 
 
Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo przedstawił projekt uchwały wraz                             
z uzasadnieniem. Pan wójt powiedział, że Gmina Darłowo pobierała opłaty 1,00 zł za dzieci 
sześcioletnie chodzące do przedszkoli na terenie Gminy Darłowo od rodziców powyżej pięciu 
godzin. Ustawa od 1 stycznia 2017 roku nie daje takiej możliwości bo będzie to w formie 
subwencji oświatowej pokrywanie sześciolatków i dlatego nie możemy pobierać tych opłat. 
Będzie tylko opłata za dzieci pięcioletnie. To jest uchwała dostosowana do przepisów 
oświatowych.  
 
Radny Piotr Szewczykowski Przewodniczący Komisji Gospodarki Gminnej, Finansów                       
i Budżetu przedstawił pozytywną opinię dotyczącą projektu uchwały.  
/opinia komisji Gospodarki Gminnej, Finansów i Budżetu stanowi załącznik nr 83 do niniejszego protokołu/ 
 
Radna Justyna Osses Przewodnicząca Komisji Oświaty i Kultury Fizycznej przedstawiła 
pozytywną opinię dotyczącą projektu uchwały.  
/opinia komisji Oświaty i Kultury Fizycznej stanowi załącznik nr 84 do niniejszego protokołu/ 
 
Pan Przewodniczący otworzył dyskusję. 
W dyskusji nikt nie zabrał głosu.  
Pan przewodniczący zamknął dyskusję.  
 
W związku z brakiem głosów w dyskusji  przystąpiono do głosowania nad uchwałą w sprawie 
określenia wysokości opłat za korzystanie z wychowania przedszkolnego w oddziałach 
przedszkolnych funkcjonujących w szkołach podstawowych prowadzonych przez Gminę 
Darłowo:  
Na podstawie wyników głosowania Pan Przewodniczący stwierdził, że Rada Gminy 
Darłowo  
15 głosami za, przy  
0 głosach przeciw i  
0 głosach wstrzymujących  
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podjęła uchwałę w sprawie określenia wysokości opłat za korzystanie z wychowania 
przedszkolnego w oddziałach przedszkolnych funkcjonujących w szkołach 
podstawowych prowadzonych przez Gminę Darłowo. 
/Uchwała Nr XXIX.264.2016 Rady Gminy Darłowo w sprawie określenia wysokości opłat za korzystanie                            
z wychowania przedszkolnego w oddziałach przedszkolnych funkcjonujących w szkołach podstawowych 
prowadzonych przez Gminę Darłowo stanowi załącznik nr 85 do niniejszego protokołu/ 
Na tym punkt zakończono.  
 
 
 
 
Ad.20.  
Podjęcie uchwały w sprawie stanowiska w sprawie budowy drogi ekspresowej numer S6. 
Druk Nr 12/2016XXIX 
/projekt uchwały w sprawie stanowiska w sprawie budowy drogi ekspresowej numer S6 stanowi załącznik nr 86 
do niniejszego protokołu/ 
 
Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo przedstawił projekt uchwały wraz                                     
z uzasadnieniem. Pan wójt powiedział, że część osób uważa, że ta uchwała ma wydźwięk 
polityczny, ale on jednak tak nie uważa i między innymi dlatego też jako wójt tez się podpisze 
pod tym stanowiskiem, które będzie także stanowiskiem wójta i będzie ono także wysłane do 
Ministerstwa Infrastruktury popierające budowę drogi S6. Jesteśmy w województwie 
zachodniopomorskim i bardzo często przynajmniej jako wójt jeździ do Szczecina, gdzie droga 
jest bardzo długa i ma nadzieję, że zamiast trzech godzin będzie jechał dwie godziny i to 
będzie realne. Aczkolwiek czasami jako mieszkaniec Darłowa lubi jeździć do Gdańska na 
starówkę,     a czasami do Ikei z żoną na zakupy. Pan wójt powiedział, że bardzo lubi jeździć 
do Gdańska. Pan wójt powiedział, że ma takie informacje, że jest zagrożona budowa odcinka 
tej drogi tu właśnie od nas od granicy województwa do Gdańska. Pan wójt powiedział, że jest 
jak najbardziej za budową co też poprze w oddzielnym stanowisku Wójta Gminy Darłowo. 
Pan wójt prosił radnych o poparcie budowy tej drogi. Pan wójt powiedział, że jesteśmy na 
granicy i czasami jeździmy w jedną, a czasami w drugą stronę. Pan wójt powiedział, że 
należy też pamiętać, że ta droga S6 będzie też prowadziła miedzy innymi do Słupska, gdzie 
korzystamy nie tylko ze szpitala w Sławnie, ale też w Słupsku i ta droga będzie dużym 
udogodnieniem.   
 
Radny Piotr Szewczykowski Przewodniczący Komisji Gospodarki Gminnej, Finansów                       
i Budżetu przedstawił pozytywną opinię dotyczącą projektu uchwały.  
/opinia komisji Gospodarki Gminnej, Finansów i Budżetu stanowi załącznik nr 87 do niniejszego protokołu/ 
 
Radny Mirosław Gałuszkiewicz Przewodniczący Komisji Rolnictwa, Budownictwa, 
Gospodarki Komunalnej i Infrastruktury Technicznej powiedział, że po burzliwych obradach 
komisja wydała pozytywną opinię dotyczącą projektu uchwały.  
/opinia Komisji Rolnictwa, Budownictwa, Gospodarki Komunalnej i Infrastruktury Technicznej stanowi 
załącznik nr 88 do niniejszego protokołu/ 
 
 
Pan Przewodniczący otworzył dyskusję. 
W dyskusji głos zabrali: 
 

Radny pan Henryk Ignatowicz powiedział, że jakkolwiek byśmy się nie starali, jest 
to 180 km, gdzie przejeżdżamy przez teren zabudowany – tu pan radny przypomniał                                  
o ograniczeniu prędkości – więc nie da rady jakkolwiek w dwie godziny tej drogi pokonać.   
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Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo powiedział, że ale jak będzie 

szóstka to jedzie się trzy godziny.  
 
Radny pan Henryk Ignatowicz powiedział, że jedzie się przez Lębork, a znając życie 

to będzie trzy godziny.  
 
Radny pan Michał Górski powiedział, że na komisjach dyskusja była gorąca, ale 

wydaje mu się, że są tu jakby dwie sprawy słuszne, bo część radnych uważała, że może 
Gmina  Darłowo niekorzystnie będzie wyglądać jeżeli będzie popierać wniosek, który 
stworzył poprzedni rząd. Jest taka sytuacja, że jakby jest obecnie zagrożone wykonanie tej 
drugiej części drogi. Pan radny Michał Górski zwrócił uwagę na to, że w tej sprawie są dwa 
aspekty. Pierwszy to jest interes Gminy Darłowo i jej mieszkańców do tego, żeby ta druga 
część drogi była kontynuowana, gdyż stanowi dojazd do większych ośrodków, z których 
korzystamy. Drugi aspekt to jest solidarność z innymi miejscowościami, których również 
oblicze zmieni się przy budowie tej drogi, gdzie ta komunikacja się o wiele polepszy. Jeżeli 
chodzi o treść tego apelu, pan radny Michał Górski powiedział, że jest ona całkowicie 
neutralna i wielokrotnie takie apele do Rządu Polskiego były wystosowane przez różne 
samorządy i myśli, że nie ma w tym nic złego, że taką inicjatywę może poprzeć Rada Gminy i 
także osobno wójt.  

   
Pan przewodniczący zamknął dyskusję.  
 
W związku z brakiem głosów w dyskusji  przystąpiono do głosowania nad uchwałą w sprawie 
stanowiska w sprawie budowy drogi ekspresowej numer S6:  
Na podstawie wyników głosowania Pan Przewodniczący stwierdził, że Rada Gminy 
Darłowo  
14 głosami za, przy  
1 głosie przeciw i  
0 głosach wstrzymujących  
podjęła uchwałę w sprawie stanowiska w sprawie budowy drogi ekspresowej numer S6. 
/Uchwała Nr XXIX.265.2016 Rady Gminy Darłowo w sprawie stanowiska w sprawie budowy drogi 
ekspresowej numer S6 stanowi załącznik nr 89 do niniejszego protokołu/ 
Na tym punkt zakończono.  
 
 
 
 
 
Ad.21.  
Podjęcie uchwały w sprawie zmian w budżecie Gminy Darłowo na 2016 rok.   
Druk Nr 13/2016XXIX 
/projekt uchwały w sprawie zmian w budżecie Gminy Darłowo na 2016 rok stanowi załącznik nr 90 do 
niniejszego protokołu/ 
 
Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo przedstawił projekt uchwały wraz                             
z uzasadnieniem. Pan wójt powiedział, że są to zmiany kosmetyczne na koniec roku. 
Niewykorzystane dochody zmniejszamy. Tam, gdzie są przekroczenia zwiększamy. Także 
korektę robimy do jednego zapisu. Chodzi o doposażenie placu zabaw w Zielnowie w kwocie 
5 200,00 zł z funduszu sołeckiego. Błędnie zapisano to w dziale 921 a powinno być w dziale 
926.  
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/wyjaśnienie dotyczące załącznika nr 2 do uchwały w sprawie zmian w budżecie Gminy Darłowo na 2016 rok 
stanowi załącznik nr 91 do niniejszego protokołu/ 
 
Radny Piotr Szewczykowski Przewodniczący Komisji Gospodarki Gminnej, Finansów                       
i Budżetu przedstawił pozytywną opinię dotyczącą projektu uchwały.  
/opinia komisji Gospodarki Gminnej, Finansów i Budżetu stanowi załącznik nr 92 do niniejszego protokołu/ 
 
Pan Przewodniczący otworzył dyskusję. 
W dyskusji nikt nie zabrał głosu.  
Pan przewodniczący zamknął dyskusję.  
 
W związku z brakiem głosów w dyskusji  przystąpiono do głosowania nad uchwałą w sprawie 
zmian w budżecie Gminy Darłowo na 2016 rok:  
Na podstawie wyników głosowania Pan Przewodniczący stwierdził, że Rada Gminy 
Darłowo  
15 głosami za, przy  
0 głosach przeciw i  
0 głosach wstrzymujących  
podjęła uchwałę w sprawie zmian w budżecie Gminy Darłowo na 2016 rok. 
/Uchwała Nr XXIX.266.2016 Rady Gminy Darłowo w sprawie zmian w budżecie Gminy Darłowo na 2016 rok 
stanowi załącznik nr 93 do niniejszego protokołu/ 
Na tym punkt zakończono.  
 
 
 
 
Ad.22.  
Podjęcie uchwały w sprawie wykazu wydatków budżetu Gminy Darłowo, które nie 
wygasają z upływem roku budżetowego 2016. Druk Nr 14/2016XXIX 
/projekt uchwały w sprawie wykazu wydatków budżetu Gminy Darowo, które nie wygasają z upływem roku 
budżetowego 2016 stanowi załącznik nr 94 do niniejszego protokołu/ 
 

Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo przedstawił projekt uchwały wraz                             
z uzasadnieniem oraz drobną autopoprawką, która dotyczy błędnie zapisanego roku w 
punkcie 4) gdzie jest mowa o budowie świetlicy w Zielnowie, rok 2016 zastępujemy rokiem 
2017.  

Pan wójt powiedział, że wykaz wydatków niewygasających, czyli są to wydatki, które 
przechodzą na rok następny i te pieniążki są na osobnym koncie zmagazynowane, czyli nie 
obciążają budżetu na 2017 rok. Terminy wykonania tych wszystkich wydatków będą osobne                 
i termin jest do 30 czerwca 2017 roku.  

 
Chodzi między innymi o takie wydatki:  
 
1) „Plan ochrony jeziora Bukowo”  
2) „Opracowanie Gminnego Programu Rewitalizacji dla Gminy Darłowo na lata 

2016-2026’ 
3) Opracowanie mapy do celów projektowych dla zadania „Przebudowa ulicy 

Piaskowej w Dąbkach” 
4) „Budowa świetlicy wiejskiej w Zielnowie” 
5) „Przebudowa ulicy Ku Morzu w miejscowości Wicie” w ramach zadania Budowa 

dróg w Wiciu  
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6) „Przebudowa ulicy Ku Morzu w miejscowości Wicie" w ramach zadania Budowa 
dróg w Wiciu  - pełnienie nadzoru inwestorskiego  

7) „Budowa sali gimnastycznej w Kopnicy” 
8) „Rozbudowa sieci wodociągowych w miejscowości Zagórzyn, Porzecze, 

Gorzebądz oraz Jeżyczki”  
9)  „Rozbudowa sieci wodociągowych w miejscowości Zagórzyn, Porzecze, 

Gorzebądz oraz Jeżyczki” ora z nadzór nad tym zadaniem 
10) „Wykonanie projektu budowlanego wielobranżowego pawilonu wielofunkcyjnego 

w Uzdrowisku Dąbki nad jeziorem Bukowo”.  
 

Pan wójt powiedział, że ogólna wartość tych środków zabezpieczonych to jest 1 310 577,48 
zł.  
 
 
Radny Piotr Szewczykowski Przewodniczący Komisji Gospodarki Gminnej, Finansów                       
i Budżetu przedstawił pozytywną opinię dotyczącą projektu uchwały.  
/opinia komisji Gospodarki Gminnej, Finansów i Budżetu stanowi załącznik nr 95 do niniejszego protokołu/ 
 
 
Pan Przewodniczący otworzył dyskusję. 
W dyskusji nikt nie zabrał głosu.  
Pan przewodniczący zamknął dyskusję.  
 
 
W związku z brakiem głosów w dyskusji  przystąpiono do głosowania nad uchwałą w sprawie 
wykazu wydatków budżetu Gminy Darłowo, które nie wygasają z upływem roku 
budżetowego 2016:  
Na podstawie wyników głosowania Pan Przewodniczący stwierdził, że Rada Gminy 
Darłowo  
15 głosami za, przy  
0 głosach przeciw i  
0 głosach wstrzymujących  
podjęła uchwałę w sprawie wykazu wydatków budżetu Gminy Darłowo, które nie 
wygasają z upływem roku budżetowego 2016. 
/Uchwała Nr XXIX.267.2016 Rady Gminy Darłowo w sprawie wykazu wydatków budżetu Gminy Darłowo, 
które nie wygasają z upływem roku budżetowego 2016 stanowi załącznik nr 96 do niniejszego protokołu/ 
Na tym punkt zakończono.  
 
 
 
 
 
Ad.23.  
Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na nabycie nieruchomości.  
Druk Nr 15/2016XXIX 
/projekt uchwały w sprawie wyrażenia zgody na nabycie nieruchomości stanowi załącznik nr 97 do niniejszego 
protokołu/ 
 
Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo przedstawił projekt uchwały wraz                             
z uzasadnieniem. Pan wójt powiedział, że chodzi tu o odpłatne nabycie od osoby fizycznej 
części działki nr 528/1 w obrębie Wiekowice. Chodzi o nabycie odcinka 600 m2, który 
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pozwoli na połączenie dróg i na realizację zadania i doprowadzenia drogi  najkrótszym i 
najlepszym sposobem do mieszkańców, którzy na dzień dzisiejszy mają bardzo utrudniony 
dojazd do swojej nieruchomości. Pan wójt powiedział, że są po rozmowie z panem radnym i 
panem sołtysem, którzy na tę propozycję odnoszą się pozytywnie. Pan wójt powiedział, że 
mamy problemy z tą drogą, bo ona powinna być już dawno zrobiona, ale zarówno 
formalności z koleją państwową nie dały możliwości najkrótszym momentem pociągnąć tej 
drogi, później pasem technicznym przy terenie kolei, te formalności cały czas trwają i nie wie 
jak długo to jeszcze trwało, aczkolwiek ten wykup tych 600 m2 daje nam możliwość na 
efektywne połączenie tych dróg i wykonanie tej drogi, aby umożliwić dojazd tym 
mieszkańcom.  
 
 
Radny Piotr Szewczykowski Przewodniczący Komisji Gospodarki Gminnej, Finansów                       
i Budżetu przedstawił pozytywną opinię dotyczącą projektu uchwały.  
/opinia komisji Gospodarki Gminnej, Finansów i Budżetu stanowi załącznik nr 98 do niniejszego protokołu/ 
 
Radny Mirosław Gałuszkiewicz Przewodniczący Komisji Rolnictwa, Budownictwa, 
Gospodarki Komunalnej i Infrastruktury Technicznej powiedział, że po burzliwych obradach 
komisja wydała pozytywną opinię dotyczącą projektu uchwały.  
/opinia Komisji Rolnictwa, Budownictwa, Gospodarki Komunalnej i Infrastruktury Technicznej stanowi 
załącznik nr 99 do niniejszego protokołu/ 
 
 
Pan Przewodniczący otworzył dyskusję. 
W dyskusji nikt nie zabrał głosu.  
Pan przewodniczący zamknął dyskusję.  
 
 
W związku z brakiem głosów w dyskusji  przystąpiono do głosowania nad uchwałą w sprawie 
wyrażenia zgody na nabycie nieruchomości:  
Na podstawie wyników głosowania Pan Przewodniczący stwierdził, że Rada Gminy 
Darłowo  
14 głosami za, przy  
0 głosach przeciw i  
0 głosach wstrzymujących  
podjęła uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na nabycie nieruchomości. 
/Uchwała Nr XXIX.268.2016 Rady Gminy Darłowo w sprawie wyrażenia zgody na nabycie nieruchomości 
stanowi załącznik nr 100 do niniejszego protokołu/ 
Na tym punkt zakończono.  
 
 
 
 
 

TABELA GŁOSOWANIA IMIENNEGO RADNYCH GMINY DARŁOWO  
w dniu 29 grudnia 2016 roku na XXIX sesji VII kadencji Rady Gminy Darłowo 
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1. Dariusz Bańczewski Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z 
2. Waldemar Bonk Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z 
3. Robert Ciszek  Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z 
4. Sławomir Dobrzański Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z 
5. Mirosław Gałuszkiewicz Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z 
6. Michał Górski  Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z 
7. Grzegorz Hejno  Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z 
8. Henryk Ignatowicz Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z P Z Z Z 
9. Wiesław Moskwa Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z 
10. Henryk Noworolnik Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z 
11. Justyna Osses Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z 
12. Łukasz Robak  Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z 
13 Edmund Surdel Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z 
14. Piotr Szewczykowski Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z 
15. Antoni Szynkowski Z Z (-) (-) Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z Z 
Za                                         (Z) 15 15 14 14 15 15 15 15 15 15 15 14 15 15 15 
Przeciw                                (P) 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 1 0 0 0 
Wstrzymujący się                (W) 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 
Nieobecny                            (-) 0 0 1 1 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 
 
 
 
Ad. 24.  
Wolne wnioski. 

Pan Grzegorz Hejno Przewodniczący Rady Gminy Darłowo zapytał czy ktoś jeszcze 
chciałby zabrać głos w tym punkcie obrad?  

 
W tym punkcie głos zabrali: 
 
Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo powiedział, że chciałby jeszcze 

przedstawić taką drobną prezentację podsumowującą 2016 rok. Pan wójt powiedział, że ma 
nadzieję, że nie będzie to tak długo trwało jak przy prezentacji projektu budżetu na 2017, 
który przedstawiał, ale ma nadzieję, że będzie równie ciekawie.  

 
Pan wójt przedstawił osiągnięcia w 2016 roku, chociaż nie wszystkie.  
Pan wójt powiedział, że jesteśmy gminą rozległą i mieszkańcy nie wszystko 

rzeczywiście widzą, więc w takim skrócie powiedział, co Gmina zrobiła w 2016 roku.  
 
Pan wójt powiedział, że wzrosła liczba naszych mieszkańców naszej gminy do 8082 

mieszkańców, w tym jest 4 055 kobiet i 4 027 mężczyzn. Pan wójt prezentował jak 
przedstawiał się dochód gminy w 2016 roku i jego wykonanie. Deficyt mieliśmy i pokryliśmy 
go z kredytów i pożyczki w Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska. Wolnych 
środków wprowadziliśmy 1 463 000,000 zł. 
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Najważniejsze inwestycje, które zostały zrealizowane w tym roku: 
 
Po wielu latach udała się budowa kanalizacji sanitarnej tłocznej między 

miejscowościami Wicie i Krupy za 5 289 520,00 zł. Wykonała tę inwestycje firma 
Ekowodrol i bardzo dobrze się spisała, bo Gmina nie miała większych problemów. Ta 
inwestycja była czysta, chociaż są to roboty ziemne i odbywały się na wiosnę a wszystko 
bardzo ładnie wygląda. Te przepompownie muszą też być i to jest 16 km podwójnej rury 
tłocznej. Także ścieki z oczyszczalni, która już jest wyłączona w Wiciu płyną już do Krup, a 
jezioro Kopań już nie jest zanieczyszczane.  

Pan wójt prezentował również budowę sieci wodociągowej, to co przekładamy                        
w ramach tegorocznego budżetu. Dotyczy miejscowości Zagórzyn, Gorzebądz, Porzecze                         
i Jeżyczki za kwotę 272 220,00 zł. Sieci są wykonywane i w miesiącu styczniu zostaną 
zakończone. Pan Wójt powiedział, że niestety są jeszcze takie sytuacje, że ludzie w naszej 
gminie jeszcze nie mają wody i no wstyd, żeby ludzie nie mieli w obecnych latach dlatego też 
robimy te sieci i będziemy jeszcze wykonywać dalej. Pan wójt powiedział, że są kolejne 
niestety takie miejsca, że ludzie nie mają tej wody,  bo kiedyś nie chcieli gdy się okazało, że 
za wodę trzeba płacić, a była studnia. Jednak studnie wyschły no i teraz ponosimy środki                             
i oczywiście nie chowamy się przed tym, czoło temu stawiamy w jakiś sposób to 
wykonujemy.  

Pan wójt wspomniał również o budowie budynku OSP w Krupach, gdzie całkowity 
koszt wynosił 376 016,56 zł. Remiza już jest ukończona. Przy remizie powstaje plac zabaw. 
Wójt ma nadzieję, że w przyszłym roku ten plac zabaw już będzie dokończony. Plac zabaw 
będzie także w styli straży pożarnej.  

Także z inwestycji naszej Gminy dofinansowaliśmy Urząd Marszałkowski, a 
konkretnie Zarząd Dróg Wojewódzkich w budowie, przebudowie drogi wojewódzkiej nr 
203. Mamy teraz okazję zobaczyć jak te miejscowości naprawdę zmieniają się przy tej 
budowie. Finansowanie całkowite jest to 1 500 000,00 zł. W tym roku jest już dawno 
zapłacony milion złotych. Pan wójt powiedział, że pewne dziwienie spowodowało to, że 
zapłaciliśmy te środki, bo niestety musieliśmy zaufanie odzyskać. Aż pytali, czy naprawdę 
zapłaciliśmy taką kwotę? Pan wójt odpowiadał, że naprawdę zapłaciliśmy. Pan wójt 
powiedział, że cieszy się z tego i ma nadzieję, że przy takich inwestycjach będziemy dalej 
uczestniczyć.  

Dofinansowaliśmy w ramach tych inwestycji także drogi powiatowe w kwocie 
135 000,00 zł. Także daliśmy pomoc rzeczową na drogę w Gleźnowie na kwotę 100 000,00 zł 
zakup płyt i Jeżyczki na kwotę 35 000,00 zł na przebudowę pobocza.  

Pan wójt powiedział, że wykonaliśmy w ramach tak zwanych „schetynówek” 
przebudowę drogi gminnej w Starym Jarosławiu 1 169 062,52 zł. Na kwotę 275 879,00 zł 
dostaliśmy dofinansowania na część drogową. Pan wójt powiedział, że ta droga jest bardzo 
droga bo była wykonywana także z kanalizacją sanitarną. Ale porządny kawałek drogi został 
wykonany. Pan wójt powiedział, że nie ukrywa, ze też mieliśmy drobne problemy jak z 
każdym wykonawcą, bo troszeczkę się spóźniał, ale zrobił na przód, także mieszkańcy są 
zadowoleni                 z tej drogi.  

Przebudowa drogi gminnej na odcinku Sulimice – Barzowice. To jest droga 
sfinansowana częściowo z Funduszu Ochrony Gruntów Rolnych dzięki uprzejmości 
Urzędowi Marszałkowskiemu. Kwota całkowita inwestycji to 239 298,63 zł. 
Dofinansowanie mieliśmy 108 000,00 zł. Pan wójt powiedział, że w styczniu szykujemy się 
do złożenia wniosku i mamy dokumentację na drogę, którą już określiliśmy z tego samego 
funduszu na Cisowo  - Drozdowo. 



Strona 36 z 43 
 

Budowa ulicy Ku Morzu w Wicu chociaż jest w tegorocznym budżecie, to 
wykonanie jej będzie na wiosnę, ale jest pokryte ze środków tegorocznego budżetu w 
kwocie 450 697,27 zł.  

Budowa oświetlenia przy drodze nr 203 na kwotę 150 000,00 zł. Oprócz 
dofinansowania realizujemy także lampy oświetleniowe, które będą do końca Bobolina.                     
W tym roku zapłaciliśmy kwotę 150 000,00 zł, a całkowity koszt tej inwestycji to jest 
483 108,11 zł. 

Także w tym roku dobudowaliśmy oświetlenie uliczne w Dąbkach za kwotę 
161 533,85 zł.  

Również został wyłoniony wykonawca i tu pani Sołtys mówi, że coś zaczyna się 
dziać, ale także jest to zarezerwowane w środkach niewygasających. W miejscowości 
Zielnowo rozpoczęła się pierwszy etap budowy świetlicy w Zielnowie i przewidziana jest 
kwota 197 000,00 zł na ten rok, a w przyszłorocznym budżecie zarezerwowana jest kwota 
na dalszą część realizacji tego zadania. Pan wójt powiedział, że jest taki absurd: „Dlaczego te 
inwestycje niektóre są tak późno jak sala gimnastyczna w Kopnicy czy świetlica w 
Zielnowie?” Ponieważ w pierwszym przetargu nie zgłosił się żaden oferent. Po raz pierwszy 
spotykamy się z taką sytuacją, że w przetargach nikt nie chce wystąpić i dlatego te 
opóźnienia. Nie z naszej winy.  

Remont świetlicy w Rusku. Tu przeznaczyliśmy kwotę 50 000,00 zł w tym roku                
a w przyszłym przeznaczymy 100 000,00 zł.  

Wymieniliśmy ogrzewanie w budynkach, w starym urzędzie gminy, w świetlicy                             
w Starym Jarosławiu i w świetlicy w Kowalewicach. To na kwotę 78 011,00 zł.  

Wykonanie dachu, przebudowa komina i remont lokali mieszkalnych komunalnych 
w kwocie prawie 80 000,00 zł.  

Udowa pomieszczeń socjalnych w miejscowości Barzowice na boisku. To już jest 
dokończone. Kwota 200 000,00 zł została tam przeznaczona. Także w Bukowie Morskim 
zostało wykonane ogrodzenie oraz parking. Na to także uzyskaliśmy dotację z Urzędu 
Marszałkowskiego na 18 000,00 zł. A kwota realizacji tego zadania to 56 815,00 zł.  

Budowa sali gimnastycznej w Kopnicy. Kwota przeznaczona na ten rok 
300 000,00 zł. Inwestor rozpoczął, zburzył budynek i wykonuje. Jest to zadanie wieloletnie. 
Ma zakończyć się w 2018 roku. Prawdopodobnie tu także dostaniemy dofinansowanie na tę 
inwestycję.   

Też kościół w Bukowie Morskim się zmienił, że Gmina dała dotację na roboty 
konserwatorskie w kwocie 41 000,00 zł.  

Także zakupiliśmy autobus używany za 77 490,00 zł oraz samochód dla jednostki 
OSP w Bukowie Morskim za 140 000,00 zł. Dotacje dostaliśmy z Wojewódzkiego 
Funduszu Ochrony Środowiska w kwocie 31 108,00 zł. Zakupiliśmy też samochód na cele 
urzędu za 58 000,00 zł. Stary samochód nie przeszedł przeglądu a koszt naprawy 
przewyższał koszt wartości środka trwałego, dlatego zmieniliśmy samochód.  

Także wykonaliśmy remonty dróg gminnych na kwotę 1 461 826,00 zł. 
Zakupiliśmy 13 288 płyt drogowych na kwotę 419 517,62 zł. Zakupiliśmy 890 ton kruszywa 
drogowego za kwotę 74 439,60 zł. Zakup kruszywa betonowego 378 ton na kwotę 18 934,62 
zł. Wykonaliśmy stabilizację masą bitumiczną na kwotę 81 000,00 zł. Wykonaliśmy remonty 
mostów w Starym Jarosławiu, Porzeczu i Kępce na kwotę 60 000,00 zł. Wyrównaliśmy drogi 
równiarką za kwotę 30 750,00 zł. Reszta kwoty została przeznaczona na ułożenie tych płyt.  

Tak jak już radny z Dąbek dzisiaj powiedział, wykonaliśmy szereg dokumentacji 
projektowych żeby być gotowym pod nabory. Niestety te dokumentacje kosztują. Na 
dokumentację dróg na terenie Uzdrowiska Dąbki wydaliśmy 167 055,00 zł. Na drogę                              
w Barzowicach 55 000,00 zł i to jest droga przyszykowana do naboru w ramach 
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„schetynówek”. Droga Cisowo-Drozdowo na kwotę 55 750,00 zł. Tu przewidujemy nabór już 
w styczniu. Będziemy składać wniosek z FOGR.  

Droga gminna w Krupach za 36 900,00 zł. Tu mamy inwestycje wykonane w ramach 
właśnie schetynówek w tym roku.  

Przystań kajakowa w Kowalewicach za kwotę 17 835,00 zł. Mamy środki i mamy 
nadzieję, że nam się uda dostać z RPO dofinansowanie.  

Audyt energetyczny budynku Senior-Wigor za 24 600,00 zł. Pan wójt powiedział, że 
projektujemy też pomieszczenia po oddziale wewnętrznym w ośrodku przychodni zdrowia                   
w Darłowie w kwocie 20 000,00 zł. Pan wójt powiedział, że oddział wewnętrzny wróci i ma 
nadzieję, że pojawi się tam też przychodnia dziecięca i gabinety specjalistyczne.  

Pan wójt powiedział, że dzięki inwestycjom nasza gmina zmienia się pozytywnie. Pan 
wójt zaprezentował odcinek drogi w Cisowie Dolnym. Remont ten będzie jeszcze 
kontynuowany w nowym roku. Również remont drogi w Dąbkach. Nowa remiza w Krupach. 
Powstały trzy nowe place zabaw na kwotę  83 030,00 zł. Zakupiono elementy wiat na kwotę 
104 500,00 zł. Wykonano także elementy siłowni zewnętrznych na kwotę 85 755,00 zł. 
Odnośnie drogi nr 203, gdzie gmina dokłada do tych chodników i dróg rowerowych, ale 
właśnie jest też pokazane jak to jest układane i też ze środków gminy te latarnie, które 
powstaną. Pan wójt powiedział, że ma nadzieję, że będziemy mogli w końcu jakieś gwiazdki 
świąteczne powiesić na tych latarniach, żebyśmy jakieś akcenty świąteczne też mieli.  

Pan wójt powiedział, że to są tylko wybrane slajdy z tych inwestycji. Pan wójt 
powiedział, że ma nadzieję, że państwo radni i sołtysi widzą, że rzeczywiście się staramy jak 
największą aktywnością gminy robić jak najwięcej inwestycji. Pan wójt powiedział, że gmina 
to nie tylko inwestycje. Nasza gmina jest gminą aktywną co widać. W tym roku zamiast 
dożynek odbyło się pożegnanie wakacji w Kowalewicach. Odbyły się również VIII 
mistrzostwa Województwa Zachodniopomorskiego w warcabach 100-polowych.  Pan wójt 
powiedział, że cieszymy się, że są takie osoby jak pani Sylwia Dęga-Zamrzycka oraz panie ze 
świetlic, które potrafią się angażować w te zawdy sportowe i ciągnąć to, bo naprawdę nasza 
gmina słynie na sportowo. Pan wójt wspomniał także o Gminnym Dniu Seniora. Staramy się 
seniorom organizować czas i mamy piętnaście klubów seniora.  

W tym roku również mieliśmy III Nadmorski Bieg Uzdrowiskowy. Mieliśmy także 
Grand Prix Województwa Zachodniopomorskiego w Nordic Walking w Dąbkach. Pan wójt 
pogratulował panu Maciejowi Rudnikowskiemu za organizację i patronat tych imprez. Pan 
wójt powiedział, że bardzo fajne są te imprezy. Pan wójt wspomniał także o festynie 
cysterskim                    w Bukowie Morskim i wielu innych festynach. Również Kąpiel 
Morsów w Wiciu była bardzo udana. Imprez jest mnóstwo.  

Pan wójt przypomniał także o tym, że w tym roku mieliśmy powitanie naszej 
Olimpijki Darii Pikulik. Pan wójt powiedział, że cieszymy się, że pochodzi z naszej gminy i 
tu jak najbardziej będziemy ją wspierać. Pan wójt powiedział również, że jesteśmy członkami 
Środkowopomorskiej Grupy Działania. Pan wójt powiedział, że bez tych środków i bez 
podpisanej umowy ani gmina ani mieszkańcy nie mogliby skorzystać z tych środków 
unijnych.  

W czerwcu zamiast Gminnego Zakładu Użyteczności Publicznej powstała spółka 
gminna, której Prezesem został pan Włodzimierz Błaszczak. Pan wójt powiedział, że to też 
było takie historyczne wydarzenie w naszej gminie.  

Pan wójt przypomniał również, że odwiedziła nas pisarka pani Monika Oleksa, której 
akcja książek rozgrywa się w Dąbkach. Podobno w przyszłej książce ma być wójt.  

Odbyły się także wybory sołtysa roku z Inspekcją Pracy oraz Kasą Rolniczego 
Ubezpieczenia Społecznego. Tytułem Sołtysa Roku została uhonorowana pani Krystyna 
Krassowska Sołtys Sołectwa Dobiesław.  
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Pan wójt podziękował za ten rok i powiedział, że myśli, że to był udany rok, ale 
przede wszystkim dlatego, że miał poparcie tych ludzi. Pan wójt powiedział, że dzięki 
poparciu radnych i ich decyzjom udało się zrealizować te niektóre inwestycje. Pan wójt 
powiedział, że również dzięki wsparciu sołtysów też myśli, że daje to nam te zaplecze, które 
pozwala nam nieraz te trudne decyzje podjąć. Pan wójt powiedział, że to dzięki państwa 
wyrozumiałości                      a czasami nawet determinacji możemy realizować zamierzenia. 
Pan wójt bardzo serdecznie podziękował radnym i sołtysom za możliwość realizacji tych 
zamierzeń, które określamy między innymi w tej ważnej uchwale budżetowej tak jak dzisiaj.  

 
/Prezentacja stanowi załącznik nr 100 do niniejszego protokołu/ 

 
Pan Radosław Głażewski Wójt  Gminy Darłowo korzystając z okazji bardzo 

serdecznie podziękował dwóm osobom: 
 
Przede wszystkim pan wójt podziękował panu Jarosławowi Rzepie 

Wicemarszałkowi Zachodniopomorskiemu za konstruktywną i owocną współpracę na 
rzecz rozwoju Gminy Darłowo.  

Pan wójt powiedział, że być może wielu osobom ciężko będzie w to uwierzyć, ale 
naprawdę był zawsze przyjmowany i nawet na telefon, w każdej chwili mógł jechać i spotkać 
się w Urzędzie Marszałkowskim. Pan wójt powiedział, że widzimy nawet jakie mamy 
poparcie w tych środkach  jaki uzyskujemy z Urzędu marszałkowskiego, że mamy bardzo 
duże wsparcie. Pan Wójt powiedział, że mamy pana Marszałka i pracowników Urzędu 
Marszałkowskiego                     i cieszy się, bo tak naprawdę tak powinno być.  

Pan wójt podziękował panu Jarosławowi Rzepie za wszelkie starania, za pomoc 
gminie Darłowo, że możemy tak wiele zrobić miedzy innymi dzięki pana pomocy.  

 
Na sali obrad rozległy się oklaski.  
 
Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo podziękował także panu 

Włodzimierzowi Błaszczakowi. Pan wójt powiedział, że chciałby mu podziękować, gdyż                    
w najtrudniejszym okresie pomógł mu kiedy pełnił funkcję Zastępcy Wójta. Pomógł w pracy 
w Urzędzie, ale także zaryzykował i stanął na czele Gminnej Spółki z o. o.  

 
Na sali obrad rozległy się oklaski.   
 
Pan wójt powiedział, że wie i nie dziwi się, że ktoś chciałby wywieźć wójta na taczce, 

albo po prostu ktoś czasami jest niezadowolony, że się coś robi. Pan wójt powiedział, że woli, 
żeby ktoś był niezadowolony z tego, że się coś robi, niż żeby był niezadowolony z tego, że się 
nic nie robi. Więc pan wójt powiedział, że cieszy się, że nawet są takie opinie. Pan wójt 
powiedział, że zmieniło się troszeczkę i ma nadzieję, że państwo sołtysi i państwo radni to 
dostrzegają, pomimo, że może nie wszyscy są zadowoleni, że nie tyle zmian było co by każdy 
oczekiwał. Przy tym pan wójt podziękował pracownikom urzędu i szczególnie pani skarbnik, 
która musi mieć wiele wyrozumiałości zarówno dla pracowników jak  dla wójta, bo ciężko 
jest czasami w tych finansach się obracać. Pan wójt podziękował również pani sekretarz bo 
wspiera go i zastępuje, kiedy nie jest obecny. Pan wójt podziękował także kierownikom: panu 
Rafałowi Kunyszowi i pani Izabeli Sielskiej, którzy są naprawdę kompetentnymi osobami i 
naprawdę można się do nich zwracać z bardzo wieloma problemami. Pan wójt jeszcze raz 
bardzo serdecznie podziękował i powiedział, że myśli, że już teraz nadszedł moment kiedy 
chciałby złożyć wszystkim państwu życzenia szczęśliwego 2017 roku i żeby ten rok 20107 
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nie był gorszy od 2016 roku. Pan wójt życzył przede wszystkim szczęścia w życiu prywatnym 
ale i wielu sukcesów w życiu zawodowym.   

Na sali obrad rozległy się oklaski.   
Pan Jarosław Rzepa Wicemarszałek Zachodniopomorski podziękował za 

zaproszenie na dzisiejszą sesję. Czasami nie ma okazji uczestniczyć w tych sesjach, ale to  nie 
jest tak, że nie obserwuje jak pracuje gminny samorząd i przyznał, że jest pod ogromnym 
wrażeniem, że nasz samorząd tak zgodnie pracuje. Pan Marszałek powiedział, że widzi, że to 
wszystko wypracowane jest na tych komisjach rady, gdzie jest dużo więcej emocji, a tutaj 
zgodnie radni podejmują te uchwały i za to im serdecznie dziękuje i gratuluje, że tak się 
dzieje i że potrafią odpowiednio pracować. Mówca powiedział, że chciałby powiedzieć teraz 
o kilku rzeczach i myśli, że wszyscy na to czekają.  

Pan Marszałek przede wszystkim podziękował za wsparcie finansowe Zarządu Dróg 
Wojewódzkich. Te środki przyspieszyły tą realizację przebudowy tego odcinka drogi 
wojewódzkiej nr 203. Natomiast jednoznacznie też deklarował, że do granic naszego 
województwa oczywiście tę drogę przewidujemy w całości i to w niedługim czasie. Pan 
Marszałek wspomniał o kilku sprawach, które są dla nas ważne. Wcześniej pan wójt już 
wspomniał na temat konkursu w ramach Funduszu Ochrony Gruntów Rolnych. Pan 
Marszałek powiedział, że dawniej zwyczajowo mówili na to FOGR. Teraz oczywiście 
FOGRu już nie ma. Teraz jest oczywiście ustawa o ochronie gruntów rolnych, w ramach 
której realizujemy to zadanie. Do końca stycznia można składać wnioski na przebudowę dróg 
dojazdowych. Mówca zaprosił do tego serdecznie, bo już jest projekt i rozumie, że ten 
wniosek zostanie złożony. Natomiast w ramach tego działania podjęliśmy umowę i dlatego o 
tym działaniu mówca chciał troszeczkę więcej powiedzieć. A mianowicie o budowie 
zbiorników retencyjnych. To jest zapowiedź jak gdyby z jednej strony problemu z 
retencjonowaniem wody w Polsce, w naszym województwie również a z drugiej strony trochę 
wybiegnięcie do przodu w stosunku do planowanej ustawy prawo wodne, gdzie mówi się 
wprost o opłatach. Przede wszystkim                            o opłatach za korzystanie z wody. 
Oczywiście ta ustawa napotyka dużo problemów i dużo niezadowolenia naszego również 
jeżeli chodzi o zwykłych mieszkańców terenu województwa i nie tylko bo kraju, którzy będą 
mieli większe opłaty z tego powodu do budżetu składać. Ale tam jest bardzo ważny gratis. 
Planowany jest nowy podatek za wody opadowe, roztopowe (za śnieg i deszcz) i tam jest 
jasno powiedziane, że w tym obszarze, gdzie będzie to w sposób zamknięty odprowadzane do 
tych zbiorników retencyjnych ta opłata może być najmniejsza, czyli w tej chwili 0,15 zł za 
m3, a tam, gdzie będzie to w systemie otwartym będzie to 1,50 zł, czyli dziesięć razy więcej. 
Mając to na względzie podjął taką decyzję, że wydzieli pewną pulę środków w ramach 
dawnego FOGRu właśnie na budowę tych zbiorników retencyjnych mając na względzie, że 
niektórzy mogą to wykorzystać właśnie w tym celu. Wydzielono na to 1 000 000, 00 zł i 
Wojewódzki Fundusz dołożył drugie 1 000 000, 00 zł. Oczywiście to tylko są na tego typu 
inwestycje ale i też innego rodzaju zbiorniki retencyjne. Istotne, żeby rozpocząć legalizację, 
właśnie w tych naborach. Program polega na dofinansowaniu w 60 %. Czyli 30 % będzie z 
tego miliona od Marszałka i drugie 30 % ze strony Wojewódzkiego Funduszu. Mówca 
zapraszał i powiedział, że myśli pod tym kątem, że jeżeli takie potrzeby są a ta groźba jednak 
mimo wszystko tego podatku gdzieś tam przed nami pewnie istnieje, żeby jednak o tym 
pomyśleć. Pan Marszałek zapraszał wszystkich samorządowców w styczniu, gdzie będzie to 
omówione w większych szczegółach jak to będzie wyglądało.  

Pan Marszałek powiedział o działaniu 4.9. Tutaj była dosyć duża determinacja ze 
strony samorządu województwa, żeby mimo uzdrowiskowej – a mamy w tym województwie 
pięć - szczególnie kontraktować, jeżeli chodzi o budowanie tego potencjału, którego państwo 
także jesteście odbiorcami tutaj od tej strony uzdrowiskowej i wydzieliliśmy środki specjalnie 
dla tych pięciu gmin. Jest to 20 000 000,00 zł (dwadzieścia milionów złotych), które w 
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obecnym naborze gminy będą mogły aplikować. Mówca powiedział, że wie, że gmina już się 
przygotowała do tego naboru. Właściwie wszyscy się przygotowali. Na pewno Świnoujście, 
Kołobrzeg, Kamień, Połczyn i Gmina Darłowo. Trzymamy kciuki. Mówca powiedział, że 
postarają się, żeby wszystkie te gminy mogły skorzystać właśnie z tego naboru i to jest 
ważne. 

Pan Marszałek powiedział, że dwa dni temu podjęli decyzję o uruchomieniu naboru na 
zabytki. Chodzi o działanie, na które co roku mieliśmy półtora miliona, a teraz mamy milion 
sto pięćdziesiąt tysięcy złotych. W styczniu będzie trwał nabór i myśli, że do pierwszych dni 
lutego. Za chwilę uruchomią po wtorkowym Zarządzie prawdopodobnie małą infrastrukturę 
sportową, czyli te środki do 20 000,00 zł, które realizują. Pan Marszałek powiedział, że są 
również w trakcie oceny naborów w ramach PROWu na wod.-kan. Tutaj mówca powiedział, 
że te pierwsze dni stycznia, gdzie również wysłane będą uwagi i 14 dni będzie na odpowiedź. 
Mamy o tyle lepszą sytuację w porównaniu do dróg, że mamy listę rezerwową. Będziemy 
kontraktowali do 150 % alokacji, a przypomniał przy tym, że całą tą lokację puścili w tym 
naborze tj. blisko 50 000 000,00 zł i będą wracać wraz w momencie kiedy będą się uwalniały 
środki po przetargach podpisywali swoimi beneficjantami te umowy. Pan Marszałek prosił, 
żeby uczulić pracowników jeżeli chodzi o terminy złożenia poprawek jeżeli takowe będą                       
w przypadku naszych wniosków.  

Pan Marszałek powiedział o dwóch naborach w przyszłym roku. To będzie nabór na 
targowiska w pierwszej połowie roku i na świetlice. Mówca powiedział, że jeżeli chodzi                          
o targowiska to pieniędzy jest wystarczająco w skali województwa, natomiast na świetlice jest 
ich zdecydowanie za mało. To są alokacje, które dostali z Ministerstwa Rolnictwa, no ale tutaj 
niestety nie mogą nic innego z tym zrobić.  

Mówca powiedział o naborze z końcem roku 2017 i początkiem roku 2018, ponieważ 
będzie wtedy dogrywka na PROW na drogi lokalne. W tej chwili jak gdyby trwają. Niektóre 
drogi są już zrealizowane z tego pierwszego naboru. Trwają przetargi i są robione drogi. Pan 
Jarosław Rzepa powiedział, że spodziewał się, że na koniec tego 2017 roku kiedy powinny 
być rozstrzygnięte wszystkie przetargi powinni mieć oszczędności w granicach 20 000 000,00 
zł (dwudziestu milionów złotych). Zrobią dogrywkę na PROW i będzie można jeszcze jedną 
rzecz zrobić – połączyć PROW z FOGRem. Mówca powiedział, że to jest bardzo dobra 
informacja, bo wtedy można mówić o dofinansowaniu nawet przekraczającym 90 %. Ale 
warunek wtedy jest taki, że droga jednak musi spełniać ten fogrowski, jeżeli chodzi o ochronę 
gruntów rolnych, jeżeli o takiej drodze mówimy i myślimy mając na względzie 
dofinansowanie z PROW. Niektóre te drogi niestety tego forgowskiego warunku nie 
spełniają.  

Jeżeli chodzi o te kolejne środki, Pan Jarosław Rzepa powiedział, że to LGD 
towarzyszą państwu od lat. Przyspieszane są bardzo mocno jeśli chodzi o RPO i o PROW, bo 
chcielibyśmy jak najwięcej tych środków zakontraktować w najbliższym możliwym czasie. 
Mamy tą świadomość, że różnie może być po wystąpieniu i te środki mogą być ograniczane. 
Tylko ci, którzy będą mieli zakontraktowane – nie mówi, że rozliczone w trakcie realizacji – 
będzie większe prawdopodobieństwo, że nikt tego w żaden sposób nie ograniczy. Dlatego 
podjęli decyzję, że w ramach LGD też puszczają jak najwięcej tych naborów i jak najwięcej 
w tych pierwszych naborach tych środków będą starali się puszczać.  

Z opóźnieniem, ale rusza LGR. LGR rusza, natomiast kiedy będą pieniądze na 
funkcjonowanie? Według ostatnich informacji to będzie kwiecień. Pan Marszałek powiedział, 
że ma nadzieję, że wreszcie te decyzje zapadną. Praktycznie od kwietnia tego roku jesteśmy 
gotowi, a Ministerstwo w ramach tych reorganizacji nie może się zorganizować od pół roku                  
i ma nadzieję że wreszcie to uczyni i te środki będzie można na te Lokalne Grupy Rybackie 
również uruchomić.  
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Pan Jarosław Rzepa powiedział, że to są najważniejsze rzeczy, o których chciał 
powiedzieć. Pewnie jeszcze byłoby dużo do opowiedzenia bo naborów w ramach RPO mamy 
bardzo dużo, bo jest wod.-kan., energia odnawialna. Mamy trochę zamieszania jak to państwo 
pewnie wiecie, zarówno z Zarządem Melioracji w ramach planowanego prawa wodnego jaki                   
i też w wojewódzkich funduszach. Pan Marszałek powiedział, że tydzień temu podjęli decyzję 
o rozwiązaniu Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska. Środki z osi środowiskowych 
wracają do RPO. No ale to jest jak gdyby pokłosie działań rządowych i tego ogółu ograbiania 
samorządów w ramach działalności i funkcjonowania, które samorządy powiatowe, czy też 
wojewódzkie prowadzą. Dlatego będziemy mieli zawirowanie w naborach środowiskowych 
ale myśli, że są tak przygotowani, że zrobią to płynnie i być może dwa lub trzy tygodnie 
będzie opóźnień w naborach. Pan Marszałek powiedział, że są przygotowani na ten wariant. 
Mówca powiedział, że ideą przekazania środków do Wojewódzkiego Funduszu było 
sprawniejsze                         i szybsze wydatkowanie środków i dokładanie wkładu do wkładu 
beneficjentów właśnie ze strony Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska. I tak się 
dzieje. Do tej pory te nabory świadczą o tym, że ten pomysł był pomysłem dobrym i 
sprawdza się w praktyce.  

Pan Jarosław Rzepa powiedział do sołtysów o Grantach Sołeckich. Po raz pierwszy 
pojawiły się Granty Sołeckie i to będą środki na zadania inwestycyjne do 10 000,00 zł 
(dziesięciu tysięcy złotych). Mówca powiedział, że myśli, że do lutego powinien 
zaprezentować regulamin konkursu jaki w tym roku starają się przeprowadzić. To są pierwsze 
tego typu środki w Urzędzie Marszałkowskim w Polsce, kierowane do sołtysów i rad 
sołeckich. Pół miliona złotych na to mamy w tym roku. Zobaczymy jak ten program nam 
wyjdzie.  

Drugi program będzie się nazywał Społecznik. Na ten program są dwa miliony 
złotych. To mogą być oczywiście inwestycyjne ale przede wszystkim chcieliby te wszystkie 
pomysły, które mają nawet nieformalne grupy osób, które działają za pośrednictwem 
stowarzyszenia czy nawet w innej zorganizowanej formie, ale mają bardzo fajny pomysł, 
który chcieliby zrealizować. Do 3 000,00 zł (trzech tysięcy złotych) takie mikrodotacje będą 
udzielane. Pan Jarosław Rzepa powiedział, że te nabory powinny się na stronach Urzędu 
Marszałkowskiego znaleźć.     

Pan Jarosław Rzepa powiedział, że jeżeli będą państwo mieli pytania to bardzo 
serdecznie zaprasza. Przy tym mówca podziękował za wyróżnienie. Powiedział, że stara się 
jak może dla gmin w naszym województwie i stara się tu docierać i jest mu bardzo miło, że 
dostrzegamy te zaangażowanie. Tak jak wcześniej pan wójt powiedział o tym, że te drzwi są 
dla Gminy Darłowo otwarte pomimo, że nas jeszcze tyle dzieli. Pan Jarosław Rzepa 
podziękował również za te stanowisko Rady Gminy Darłowo w sprawie budowy drogi 
ekspresowej numer S6. Mówca powiedział, że ta droga jest nam bardzo potrzebna jako 
województwu i radni województwa podjęli taki apel tak samo w stosunku do drogi 
ekspresowej S11. Nie musi nikomu przypominać o tym, że turystyka jest jedną z 
podstawowych gałęzi naszego województwa i musimy wszyscy zabiegać bardzo mocno o to 
żeby nie ograniczać sobie tych możliwości.  

Pan Jarosław Rzepa powiedział, że jest jeszcze jedna bardzo ważna rzecz, za którą ma 
nadzieję, że będzie mógł za chwilę podziękować. Mówca tu powiedział o powrocie szynobusa 
w okresie letnim miedzy Sławnem a Darłowem. Mówca powiedział, że dogadają się wreszcie 
i że ten szynobus będzie ku zadowoleniu również mieszkańców Gminy Darłowo będzie 
przynajmniej w sezonie, a później być może nawet na dłuższy okres czasu.  

Na zakończenie wypowiedzi pan Jarosław Rzepa jeszcze raz podziękował za 
zaproszenie na dzisiejszą sesję.  

 
Na sali obrad rozległy się oklaski.  
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Pan Jan Krawczuk Wicestarosta Sławieński powiedział, że koniec roku sprzyja 

temu, ze zawsze jest taką refleksją, że myślimy jak się udało zrealizować te zamierzone 
zadania. Zadania, które sobie planowaliśmy w budżecie. Pan Jan Krawczuk powiedział, że 
jest mu niezmiernie miło i właśnie w imieniu Zarządu Powiatu chciał serdecznie Radnym 
Gminy Darłowo i Sołtysom Gminy pogratulować tego, co dzisiaj można było pokazać. 
Mówca powiedział, że trzeba pokazywać te przykłady i trzeba być dumnym, dlatego że 
wszyscy jak tu siedzą, są właśnie tym kapitałem społecznym, który pracuje na rzecz taj naszej 
gminy, mieszkańców. Mówca powiedział, że jest właśnie mieszkańcem tej naszej gminy i 
bardzo się cieszy i serdecznie gratuluje tych osiągnieć.  

Pan Jan Krawczuk powiedział do pana Marszałka, że nie doczekał tej chwili tej dobrej 
współpracy tutaj z wójtem, dlatego, że to był okres, kiedy gmina przepuściła duże, duże 
miliony złotych. Nie aplikowała o żadne środki finansowe a można było. Pan Jan Krawczuk 
serdecznie pogratulował panu Jarosławowi Rzepie Wicemarszałkowi Województwa 
Zachodniopomorskiego współpracy z Wójtem Gminy Darłowo panem Radosławem 
Głażewskim. Mówca serdecznie gratulował tej aktywności. Powiedział, że nie sztuką jest 
wydawanie własnych pieniędzy, ale pomnażać każdą złotówkę którą inwestujemy. To jest 
rzecz podstawowa w samorządzie i właśnie tego serdecznie gratuluje panu wójtowi i radzie. 
Pan Jan Krawczuk także gratulował, że Gmina Darłowo jest gotowa do aplikowania o różne 
formy wsparcia tych unijnych i tych środków będących w dyspozycji Marszałka 
Województwa Zachodniopomorskiego. 

Mówca życzył, żeby ten rok 2017 był rokiem właśnie spełnionych tych 
zaplanowanych wszystkich inwestycji, tych zamierzeń, które miały swoje miejsce w 
budżecie, który Rada Gminy Darłowo właśnie uchwaliła. Mówca powiedział, że ten budżet 
jest ambitny i wychodzi naprzeciw oczekiwaniom wszystkich naszych mieszkańców. Mówca 
powiedział, że wierzy że tak się też stanie. Pan Jan Krawczuk również złożył życzenia aby 
wszystkim w prywatnym życiu rodzinnym również wiodło się jak najlepiej. Żeby te 
zamierzenia, dokonania również się ziściły. Rok 2017 na pewno będzie dla nad dzięki takiej 
aktywności na pewno rokiem spełnionym.  

 
Na sali obrad rozległy się oklaski.  

 
Radny pan Antoni Szynkowski powiedział, że nie chce teraz mówić o inwestycjach, 

które zostały wykonane, ale chciałby nawiązać do atmosfery, do tego wszystkiego, co się 
właściwie dzieje w tej gminie. Pan Antoni Szynkowski powiedział, że dzieje się bardzo 
dobrze. Mówca powiedział, że jest związany z gminą od wielu lat i uważa, że ta kadencja, 
która jest teraz – to znaczy te dwa pierwsze lata – to jest najlepsza kadencja z tych, które 
pamięta. Pan Antoni Szynkowski powiedział, że to też ze względu na zachowanie sołtysów i 
zachowanie radnych, bo tutaj nie ma jakiegoś takiego niepotrzebnego odnoszenia się jednego 
do drugiego i niepotrzebnych takich niektórych rzeczy, które tu bywały. Pan Antoni 
powiedział, że to nie tylko zasługa radnych i sołtysów, bo właściwie największa zasługa 
wójta, który potrafi właściwie zadowalać wszystkich w jakimś stopniu.  

 
Na sali obrad rozległy się oklaski brawa.  
 
Pan Antoni Szynkowski powiedział, że nie powinno się dzielić radnych na lepszych                    

i na gorszych i tak samo sołtysów. Mówca powiedział, że nie słyszał, żadnego jakiegoś 
przykrego sowa od sołtysów i od radnych. Pan radny powiedział, że chciałby aby wszyscy 
tutaj na stojąco podziękowali wójtowi, który stara się najlepiej jak może.   
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Wszyscy obecni wstali i na sali obrad rozległy się gromkie oklaski brawa.  

 
Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo powiedział, że dziękuje bardzo, ale 

nie trzeba, bo to taka jest jego funkcja i taki jest jego obowiązek. Pan wójt powiedział, że wie, 
że i tak nikomu się w stu procentach nie….  

 
Na sali obrad słychać było radosny śmiech.  
 
Pan Wójt powiedział, że zgadza się, to znaczy, że niestety te finanse są czasami ponad 

nami i te trudne decyzje.  
 
Pan Grzegorz Hejno Przewodniczący Rady Gminy Darłowo zapytał czy ktoś jeszcze 

chciałby zabrać głos? 
 
Nikt więcej głosu nie zabrał.  
Na tym punkt zakończono.  
 

 
 
 
Ad. 25.  
Zakończenie sesji. 

 
Wobec wyczerpania tematów ustalonego porządku obrad XXIX sesji VII kadencji 

Rady Gminy Darłowo – Pan Grzegorz Hejno Przewodniczący Rady Gminy Darłowo zamknął 
obrady o godzinie 1253 w dniu 29 grudnia 2016 roku. 
/Dokładny przebieg sesji znajduje się w stenogramie sesji/ 
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